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«La ingen stemple jødene...»
Antisemittismen er på fremmarsj i Europa og ellers i verden. Grunnene til dette foruro
ligende tegn i tiden, lar vi ligge. Så også spørsmålet om Mel Gibsons film, «The Passion 
of the Christ», som, når dette leses, har hatt premiere her hjemme, kan bidra til å gjen
opplive gamle kristne fordommer mot jødene som «Jesus-mordere»; det streifes annet
steds i bladet. Her skal bare, i brokker og biter, minnes om hva Den katolske kirke har 
lært seg å lære om jødene — på bakgrunn av fortidens usalige feil.

«...pint under Pontius Pilatus, korsfestet, død og begravet...» Den kristne trosbe
kjennelse sier intet om at jødene drepte Jesus. Og det er faktisk gammel katolsk lære at 
jødene ikke skal lastes for Jesu død. I Catechismus Romanum fra 15(36, forfattet som et 
slags mottrekk mot Luthers lille katekisme., heter det: «For, slik apostelen vitner, ‘hadde 
jødene kjent til det, da hadde de ikke korsfestet ham som er herlighetens Herre’ (1 Kor 
2,8). Vi derimot, påstår at vi kjenner Ham. Og når vi fornekter Ham ved våre gjernin- 
ger, er det vi som legger våre blodige bånd på Ham.»

var læren, men her spriket nok liv og lære kraftig - lenge. I århundrer og helt 
frem til 1960-tallet ble jødene i langfredagsliturgien omtalt som «de troløse jøder», og 
man ba om at «dette forblindede folk... må erkjenne din sannhets lys, som er Kristus, og 
utrives av sitt mørke». Man unnlot under denne forbønnen, i motsetning til forbønne
ne for alle de andre deler av menneskeheten, å gjøre et knefall, for, som messebokens fot
note forklarte, «ikke å minne om hvordan jødene drev spott med Jesus ved å falle på kne 
for ham». Under forbønnen for hedningene falt man på kne, men ikke under bønnen for 
det folk Gud selv hadde kalt sitt utvalgte folk.

Pogromer hendte gjerne rundt påsketider, forteller historien...

Slik

Den 28. oktober 1965 vedtok Det 2. Vatikankonsil - med 2221 mot 88 stemmer - 
dokumentet Nostra Aetate, erklæringen om kirkens forhold til de ikke-kristne religioner. 
Her finner vi en lepgre omtale av jødedommen. Ikke rart: Pave Johannes XXIII hadde 
straks han ble valgt til pave, satt et bedre forhold til jødene høyt opp på dagsordenen, og 
det som ble til Nostra Aetate, var i utgangspunktet ment å omhandle den katolske kirkes 
forhold til jødene alene, men perspektivet ble utvidet.

I avsnitt 4 i Nostra‘Aetate heter det: «Ansvaret for det som ble begått under hans 
lidelse, kan ikke tillegges de jøder som levet den gang, og heller ikke jødene i vår tid. La 
ingen (...) stemple jødene,som forkastet av Gud eller forbannet, som om dette skulle 
fremgå av Den hellige skrift.» Den katolske kirkes katekisme fra 1992 siterer ovennevnte 
passasje fra Nostra Aetate og tilføyer: «Kirken, både ifølge troens læreembede og etter de 
helliges vitnesbyrd, har aldri glemt at ‘synderne selv er opphav og redskap for alle de 
lidelser den guddommelige Frelser gjennomgikk’ (jf. Hebr 12,3). Siden våre synder sårer 
Kristus selv (jf. Matt 25,45; Apg 9,4-5), nøler ikke Kirken med å legge det største ansva
ret for Jesu pine ved de kristnes dør, et ansvar de bare så altfor ofte har lesset over på 
jødene alene.»

Det skal ikke stikkes under stol at ikke alle deler av Kirken eller alle dens enkeltmed
lemmer har vært like flinke eller villige til å ta til seg konsilets og katekismens klare ord. 
Noen steder er gamle fordommer sterkere enn andre steder, og f.eks. i store deler av Øst- 
Europa har man først etter kommunismens fall for alvor fatt tilgang til konsilets skrifter.

Men altså: «La ingen stemple jødene...» UK]
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Av fr. Albert Raulin o.p. (1919-2203)
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Dominikanerpater Albert Raulin, som 
utgi noen av sine prekener, men
til St. Olav «om bladet kunne ha bruk for dem?»; pateren var, 
i bladets redaksjon.

Vi har valgt å trykke prekenen han holdt i St. Dominikus kirke første påskedag 1990 - minst 
like aktuell nå som da.

døde i for høst, ble flere ganger oppfordret til å samle og 
han vegret seg. Han overlot imidlertid noen utvalgte prekener

som kjent, i flere perioder med

Gamle pater Lutz, som virket i denne kirke fra 
den ble bygget og til sin død i 1955, passerte en 
dag Stortinget og ble tiltalt av en ung frelsessol- 
dat. Soldaten spurte: «Broder, vil du bli frelst?»

Pater Lutz svarte med 
et noe ironisk mot
spørsmål: «Skal De 
gjøre det?»

Mange kunne i vår 
tid tenke seg å stille 
Jesus det samme spørs
mål: «Frelse verden? 
Skal du gjøre det?»

torie. Når vi tenker på vår planets plass i det 
astronomiske univers, har vi vanskelig for å tro 
at dens skjebne skulle være enestående. Langt 
vanskeligere er det å tro at ett enkelt menneske 
skulle kunne frelse hele slekten, selv om han 
heter Jesus og er fra Nasaret.

For hvem er Jesus? Et individ med alle de 
begrensninger dette fører med seg. Hans liv 
strekker seg mellom en fødselsdag og en døds
dag, en ubetydelig del av menneskeslektens 
nærvær på jorden. I tid er han sterkt, umåtelig 
sterkt begrenset. Det samme gjelder hans geo
grafiske plassering. Hele hans liv utfolder seg på 
et territorium av latterlig liten størrelse, et bitte 
lite land. Hans dimensjoner er meget små, og 
de blir ikke større med tiden. Snarere tvert 
imot, for hans tid blir stadig fjernere fra vår 
egen og dermed relativt sett ubetydeligere.

...vi kan forstå at 
det er bruk for 

frelse. Men at denne 
frelse skulle bli 

avgjort for to tusen 
år siden av ett 

enkelt individ ... 
virker som stor 

naivitet.

Det er nemlig noe 
uhyre pretensiøst i den 
kristne påstand at Jesus 
er hele verdens eneste 
og tilstrekkelige frelser. 

Ett menneske kan umulig ha en slik vekt i for
hold til hele slektens mange tusen år gamle his-

Det motsatte skjer med den plass verden 
inntar i vår bevissthet. Opplysningene om svun-
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ne tiders kulturer blir stadig større. Menneske
slektens historie blir stadig mer overveldende. 
Og vår utvikling går så fort nå til dags at det 
skal mikroteknikk til for å få plass til alle de data 
vi lagrer og tar vare på. Vi står overfor et spek
trum av menneskelige frembringelser som tar 
pusten fra oss, og vi aner at vi bare er ved begyn
nelsen av vår undring.

et nytt liv. Ikke bare, vel å merke, gå tilbake til 
det gamle livet som selv igjen fører til døden 
(Lasarus og de andre!). Nei, det må være et liv 
som aldri tar slutt, det liv som Paulus beskriver 
i sitt brev til romerne: «Oppstanden fra de 
døde, dør han ikke mer; døden har ikke noe 
herredømme over ham mer.»

Langt fra å være barnslig og latterlig er det 
kristne budskap det eneste seriøse. Om ett men
neske skal frelse verden, så må det være en som 
gjennom døden går til det evige liv, et liv av en 
helt annen beskaffen
het enn vårt jordiske 
liv. Til gjengjeld er det 
nok med ett menneske 
som beseirer døden på 
denne måten. Verden 
er frelst. Selv om men
neskeslekten 
mangedobles gjennom 
tid og rom, vil den 
aldri bli mer omfat
tende enn døden som følger slekten lik en skyg
ge, og vokser i omfang sammen med den. En er 
nok, hvis han er den rette.

Det var ikke engang nødvendig at denne 
frelser skulle være Gud. At han var det, var like
som den overraskelse Gud hadde i bakhånd. 
Det var ikke nødvendig for menneskenes frelse 
at Gud ga sin sønn. Men uten seier over den 
universelle makt som døden har, var frelsen 
uoppnåelig. Påskens budskap er derfor ikke så 
meget: Jesus er Gud, en konklusjon den vantro 
Thomas er den første til å trekke, men som det 
tok tid for apostlene å assimilere. Påskens pri
mære budskap er at døden er overvunnet, og 
det på den eneste måte som kan få oss til å tro 
at ett enkelt menneskes skjebne veier tyngre i 
historiens vektskåler enn slektens samtlige frem
bringelser.

Vi vet at denne utvikling er ambivalent. Vi 
er blitt grundig kurert for fremskrittstroens nai
vitet. Verden er full av giftige og onde krefter. Så 
vi kan forstå at det er bruk for frelse. Men at 
denne frelse skulle bli avgjort for to tusen år 
siden av ett enkelt individ, det virker på oss som 
en annen og like stor naivitet. Ære være de krist
ne, fordi de på et tidlig tidspunkt har innsett at 
verden trenger frelse. Men deres løsning er for 
barnslig til å kunne bli tatt alvorlig.

Derfor går også den kristne kirkes strategi ut 
på å markere Jesu enestående egenskaper. 
Fastetiden er spesielt myntet på det. Se bare på 
evangelietekstene de siste søndagene. Beret
ningen om den blindfødte markerer at Jesus er 
verdens lys, beretningen om oppvekkelsen av 
Lasarus at Jesus er oppstandelsen og livet, like 
mange eklatante mirakler som underbygger en 
del meget dristige påstander fra Jesus selv. Men 
er det nok at et menneske gjør mirakler for å tro 
at han - og han alene - er hele verdens frelser? 
Neppe. Religionshistorien vrimler av eksempler 
på mirakler, noen av dem meget imponerende.

Påskens budskap er 
derfor ikke så meget: 
Jesus er Gud... 
Påskens primære 
budskap er at døden 
er overvunnet...

skulle

1
Evangelistene må selv ha vært klar over at de 

ikke kom særlig langt med bare mirakler. 
Allerede det gamle testamentet ga eksempler på 
tegn som til punkt og prikke lignet Jesu egne 
tegn. De store profeter Elias og Esekiel nøyde 
seg ikke med å mette store menneskemengder 
med noen få brød - de kalte også tilbake til livet 
barn som de ga levende tilbake til deres mødre.

Derfor legger evangeliene minst like stor 
vekt på beretningene om Jesu lidelse og død, 
som de beskriver meget detaljert. Men akk! Jesu 
lidelse er ikke enestående. Og vi kan lett finne 
eksempler på mennesker som har lidt like meget 
som ham, ja, mer enn ham. Til syvende og sist 
har menneskeslekten ett eneste universelt anlig
gende: døden. Skal ett eneste menneske ved sin 
lagnad veie mer enn samtlige historiske krefter, 
med den følge at slektens kurs blir totalt foran
dret - ja, at verden blir frelst - så må han bevi
se det ved selv å gå gjennom døden og oppstå til

I

|

Pater Lutz spurte frelsesarmésoldaten som 
tilbød ham frelse: «Skal De gjøre det?» Kaifas 
spurte Jesus tilsvarende: «Du sier at du er 
Messias, Guds sønn. Påstår du at du kan frelse 
ditt folk?» Og Jesus svarte: «Det er dine ord, 
men jeg kan føye til at i fremtiden skal dere få 
se Menneskesønnen sitte ved Allmaktens høyre 
hånd og komme i himmelens skyer.»

Skal du gjøre det, spør vi Jesus, og påskefes- 
tens liturgi svarer: Det er presist det jeg har gjort 
og fremdeles gjør og kommer til å gjøre i evig
het.

I
«J
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_ # ordenskall
i en sekularisert verden

Om «Jesu Små Søstre» 

Av lille sr. Elisabeth

Det er en glede å få presentere vårt kall og vår spiritualitet under temaet «En ny type ordenskall 
i en sekularisert verden». Først vil jeg plassere klosterlivet i kirken generelt, dernest fortelle om 
hvem som inspirerte vår egen spiritualitet, og hvordan vi lever vårt kall i vår verden.

utvide sin kunnskapsmessige og åndelige hori
sont.

Klosterlivet er en karisme, en nådegave for 
Kirken. Det vil si at det er en levemåte, inspirert 
av den Hellige Ånd, for at evangeliet - stadig - 
skal levendegjøres i Kirken. Fra begynnelsen av 
klosterlivet i det fjerde århundre, og hver gang 
noe nytt oppstod, ble det en radikal bekreftelse 
på evangeliet. Tenk for eksempel på Benedikt,

Frans av Assisi, 
D o m i n i k u s , 
Ignatius og så 
videre.... Alle ga i 
sin tid en levende 
fremstilling av 
evangeliet.

Allerede på 
300-tallet hadde 
de såkalte «ørken- 
fedrene» en trang 
til å vitne om 
troen på en radi
kal måte. Som en 
følge av dette, 
fikk kvinner nye 
muligheter til å

Man kan si at klosterlivet, opprinnelig, var 
en slags protest mot samfunnet og datidens kris
tenliv.

Som et legeme har mange lemmer med 
mange forskjellige funskjoner, finnes det i kir
ken forskjellige ordenssamfunn med ulike nåde- 
gaver. Alle har sin egen måte å vitne om evangeli
et på. Vi småsøstre føler oss som nære slekt
ninger av våre kontemplative medsøstre. 
Vitnesbyrdet er det samme: Å leve et liv inder
lig forenet med Kristus. Men for oss betyr for
eningen med Kristus at vi lever et vanlig liv, 
midt i samfunnet, med dets arbeid, gleder og

Lille søster Elisabeth er født i 
Frankrike, kom til Norge første 

gang i 1960; har bodd og 
arbeidet 18 år i Hammerfest, 

tilhører nå Jesu Små Søstres 
kommunitet i Oslo. Artikkelen 

er opprinnelig et foredrag 
skrevet på oppdrag av 

nettverket «Også vi er Kirken» 
til et seminar om «Kvinner i 

kirken»; foredraget er også 
holdt i dominikanernes 

Katolsk Forum.

sorger.

Ordenens opprinnelse
Den som startet det hele, var franskmannen 
Charles de Foucauld eller Bror Charles, som han 
likte å bli kalt. Han ble født i 1858 i en velstå
ende familie. Han mistet sine foreldre da han 
ennå var barn, og hele hans oppvekst var preget 
av dette savnet. Hans liv utviklet seg som enSt. Olav Hefte 4/5, 2004
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med oss!, Emmanuel»! Her begynte Charles’ livs
verk. Han hadde funnet sitt livs røde tråd: å 
folge Jesus fra Nasaret.

stadig søken etter mening og en enda dypere 
søken etter Gud.

Han omtaler seg selv som en ateist som 
snudde Gud ryggen. Et urolig menneske under
veis... Han var offiserutdannet, og, som den 
hellige Augustin før ham, levde han et overfla

tisk fornøyelsesliv. «I 
tolv år levde jeg uten 
å benekte noe og 
uten å tro på noe,» 
sier han selv et sted. 
«Jeg var uten håp om 
å finne sannheten, 
uten tro på Gud en 
gang. Jeg fant intet 
tilfredsstillende bevis 
for hans eksistens.»

I 1884 reiste den 
26-årige Charles til 
Marokko på en 
betydningsfull opp
dagelsesferd. Han ble 
hedret og anerkjent 
for sine reisebeskri

velser og geografiske opptegnelser, men selv 
lengtet han fortsatt etter noe annet og dypere.

I Marokko kom han i kontakt med dypt tro
ende jødiske og muslimske miljøer og ble full av 
respekt for dem som praktiserte sin tro. Han ble 
rokket i sin skeptisisme og skrev bl.a.: «Islam 
har gitt meg en rystelse... synet av denne troen, 
disse menn og kvinner som lever i Guds stadige 
nærhet, har fatt meg til å skimte noe større og 
sannere enn det den moderne verden er opptatt 
av.»

Livet i Nasaret: enkelt og omfavnende
Til en venn skrev han: «Kjærlighet til Gud og
kjærlighet til mennesker, det er hele mitt liv.»

Hans søken etter Gud drev ham til et trap- 
pistkloster i Frankrike og så til Syria, men han 
lengtet etter et liv han hadde hatt glimt av i 
Nasaret. Etter syv år forlot han klosterlivet og 
reiste tilbake til det hellige land. Der fikk han et 
beskjedent arbeid hos Sankta Klarasøstrene i 
Nasaret. Priorinnen der insisterte på å fa ham til 
å studere til prest. Til sist sier han omsider ja til 
det, med tanke på å reise til Nord-Afrika hvor 
det ikke fantes prester. Han slår seg ned i 
Algerie, blant nomader i Sahara. Der levde han 
som eremitt i bønn og i nær kontakt med 
befolkningen. Han viste stor respekt for noma
denes kultur og ville formidle evangeliet 
gjennom vennlighet og gjestfrihet. Han ønsket 
seg ledsagere og skrev ned de tankene han 
hadde om små fellesskap som kunne etterligne 
det liv Jesus hadde levd i Nasaret i 30 år. Han 
skrev også ordensregler, men døde alene i 1916, 
58 år gammel.

Bror Charles’ spennende liv kan man lese 
om i bøker på flere språk.

)

Europa på den tiden var preget av følgene av 
første verdenskrig: sammenbrudd, interne split
telser i og mellom landene, voksende sosial nød, 
industrialisering og en stadig mer rotfestet nega
tiv sosialisme. Dette dannet bakteppet for en 
liten gruppe prestestudenter som hadde oppda
get Charles de Foucaulds skrifter, og som 17 år 
etter hans død bestemte seg for å følge hans 
eksempel: I 1933 ble det første fellesskap av Jesu 
Små Brødre stiftet.

I 1939 fulgte en fransk lærer - Magdeleine 
Hutin - den samme intuisjon. Hun hadde lest 
bror Charles’ biografi med stor lidenskap og 
brennende interesse. «Han setter evangeliet ut i 
livet: radikal fattigdom, det skjulte liv midt 
blant menneskene - en surdeig - kjærligheten i 
all sin fylde,» skrev hun i 1924.

Magdeleine hadde opplevd krig, sykdom, 
familietragedier og det som syntes som uover
vinnelig motstand, men hun hadde en urokke
lige tro på at Gud er trofast Og hun kunne si, 
som Paulus i Damaskus: «Han tok min hånd,

Tilbake i Paris stiller han seg igjen spørsmå
let om troen. Han leser de gamle filosofer og 
besøker kirkene. Han ber igjen og igjen: «Gud, 
hvis du er til, så la meg bli kjent med deg.»

28 år gammel - i 1886 - møter Charles en 
prest som gir han innføring i den kristne tros 
grunnleggende innhold, og som ønsker at han 
skal bli rotfestet i evangeliet. Han sender 
Charles til det hellige land, og det er her Charles 
intuitivt kommer til forståelse av Jesu person og 
hans liv i Nasaret, det ubeskyttede liv blant van
lige folk, det enkle daglige arbeid i stadig søken 
etter Faderens vilje.

Julen 1888 skriver han: «Gud, Skaperen, 
kommer selv for å leve på jorden - Gud arbei
der i Nasaret. I denne tømmermannssønnen er 
det Gud som handler!»

Hele Charles’ liv ble forandret i dette «Gud
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og jeg fulgte ham blindt!» 11939 ble hun - ende
lig - novise hos De hvite søstre, et ordenssam- 
funn viet til arbeid i Nord-Afrika. Der brukte 
hun alle ledige stunder til å omredigere Charles 
de Foucaulds ordensregler ettersom hun mente 
at de kunne være litt for strenge!

I 1942 spurte hun de første Små Søstre:
«Er derer klar over hva dette kallet betyr for 

oss: Å leve som kontemplativ i menneskemeng
den, og være som en surdeig i brødet? Jeg sier til 
enhver av dere: Du har ett eneste forbilde - 
Jesus. Søk ikke noer annet. Som ham, da han 
levde på jorden, skal du gi deg selv helt og fullt, 
til alle: araber blant arabere, nomade blant 
nomader, arbeider blant arbeidere... men, 
fremfor alt, menneske blant menneskene.

Tro ikke at du må beskytte ditt liv med Gud 
mot farer utenfra. Fjern deg derfor ikke fra 
menneskenes verden.

Jeg våger til og med å si: Fremfor å være en 
av Jesu Små Søstre, skal du først og fremst være 
menneske og kristen, med alt det disse ord 
innebærer av styrke og skjønnhet. Du skal være 
menneske for bedre å kunne ære Faderen i hans 
skapning og for å være et vitnesbyrd om Vår

Herre Jesu mennes
kelighet. Jo mere 
du helt og fullt er 
menneske, jo mere 
kan du helt og fullt 
være en av Jesu Små 
Søstre. For det er 
bare på denne 
måten ditt kall kan 
utvikle seg på et 
solid, balansert og 
sunt grunnlag.

Når jeg sier 
dette med så stor 
trygghet, er det 
fordi dette kall er i 
full overensstem
melse med evange
liet. Det er i full 

overensstemmelse med Inkarnasjonens myste
rium. »

blant dem som føler seg avmektige, blant de 
såkalte marginale eller uintegrerte grupper. 
Overalt finnes det mennesker som føler seg 
uverdige eller uinteressante.

Vårt kall har ført oss til nomadefolket i
Sahara og til vanskelig tilgjengelige minoriteter, 
som blir glemt eller sett ned på. Det har bragt 
oss til mange miljøer: fabrikker, landbruk, 
håndverk, til fengsler 
som frivillige fanger, 
blant sigøynere, prosti
tuerte, narkomane. Det 
har også ført oss til mil-

Svært ofte er det 
dem vi møter på vår 

vei som får oss til å 
oppdage evangeliets 

verdier.

jøer preget av ateisme, 
materialisme og annen 
åndelig nød.

I enkeltsituasjoner, 
etter oppriktig søken i 
bønn og fellesskap, vil vi 
ikke nøle med å engasjere oss og solidarisere oss 
med dem som på grunn av sin rase, sosial bak
grunn eller tro blir undertrykket. Sammen med 
dem vil vi strebe etter å oppnå rettferdighet.

Det er opp til oss - der hvor vi er - å vare 
med, på vår måte, enten det er på arbeidsplas
sen, i nærmiljøet eller i kirken. Overalt er 
hovedoppgaven den samme: bonn, vennskap og 
det daglige engasjement.

Mange av oss erfarer hvor beriket vi blir i 
kontakt med dem som vår verden kaller tapere. 
Ja, vi kan til og med si at noen har - radikalt og 
profetisk - utfordret oss. Vi er alle sammen pro
feter for hverandre!

Ett av våre ønsker er å leve slik at mennesker 
skal oppdage hva de selv er kalt til å være: Guds 
barn, verdifulle i Hans øyne, uansett status og 
posisjon. Altså er vårt liv kontemplativt - midt 
i menneskemengden.

Charles de Foucauld fikk, inspirert av evan
geliet, den oppgave i Kirken å vise hvordan 
Nasarets spiritualitet kan leves i alle livssituasjo
ner: i ekteskap som i sølibat, i ordensliv som i 
familie, som prest eller legmann, i et fellesskap 
eller alene. Denne spiritualiteten uttrykker seg 
på et språk som taler om å vare til stede for Gud 
og mennesker, og dele livet med hverander i 
vennskap og solidaritet. Det handler, med andre 
ord, om en relasjonspiritualitet. Jesus sier jo til 
oss alle: «En er deres Far, og dere er alle brødre 
og søstre.»

I møtet med mennesker og folkeslag der 
evangeliet ikke er blitt forkynt, skal vi ikke 
glemme at den Hellige Ånd allerede virker blant

Lille sr. Magdeleine - hun 
døde i ip8p, 

pi år gammel.

Kontemplativ midt i menneskemengden 
Fra starten av har vårt kall lært oss å utvide våre 
hjerter til å omfatte hele verden uten å utelukke 
ett eneste menneske - folk - miljø - eller rase 
fra vår kjærlighet. Vi har særlig slått oss ned 
blant folk som ikke har så mye å si i samfunnet,
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dem. Svært ofte er det dem vi møter på vår vei 
som far oss til å oppdage evangeliets verdier.

Vår misjon er å strebe etter å leve vennska
pets apostolat: Bror Charles sa det slik: «Det 
gode vi gjør, måles ikke etter hva vi sier eller 
gjør, men etter det vi er.»

En følge av vårt kall er at vi ikke går inn i 
organisert eller institusjonalisert arbeid. Vi Små 
Søstre overtar ikke ansvar som ledere eller over
ordnede. Derimot vil det, av og til, på vennska
pets nivå oppstå situasjoner der vi kan dele med 
andre av det vi selv har lært i det daglige liv eller 
i trosspørsmål. Vi ønsker å samarbeide med 
dem som er engasjert i den lokale kirke, og leve 
vårt kall og vår karisma innen menigheten, i 
alles tjeneste.

Vi vil også være økumeniske i dagliglivets 
mellommenneskelige relasjoner, blant naboer, 
arbeidskamerater og venner. I ethvert mennes
ke, uansett overbevisning, vil vi gjenkjenne det 
gode og skimte lysstrålen av sannhet som kom
mer fra Gud. Vi forsøker å frigjøre oss fra for
dommer av alle slag.
Uansett om de har sine 
røtter i klasse, nasjon 
eller rase, er de alle i 
uoverensstemmelse 
med evangeliet.

...å kontemplere, er 
å se virkeligheten 
med Guds øyne,
... med øyne fulle 
av inderlig 
barmhjertighet.

Kjærlighet til Kirken 
Lille søster Magdeleine 
fikk selv kjenne på 
kroppen på hva det vil 
si å lide for Kirken. For 
60 år siden, da hun startet vår orden, var vår

Eukaristien i sentrum
Vi må alltid huske på at Jesu nærvær i eukaristi
en er uadskillelig fra hans nærvær i sine brødre 
og søstre - særlig de minste av dem. Denne 
intuisjon vendte opp ned på Bror Charles liv, 
og på samme måte setter den dype spor i vårt 
liv. Dersom eukaristien er sentrum i vårt liv, vil 
det føre oss inn i en stadig videre og mer kon
kret tjeneste for andre. Den tiden vi tilbringer 
med Jesus, næværende i eukaristien, er for oss 
ett av kjærlighetens krav, en priviligert tid der vi 
far mulighet til å utdype vår nærhet til Ham. 
Der kan vi få styrke til å leve vårt eget liv i Kristi 
ånd. Der kan vi bære frem for Gud livet til alle

måte å leve et ordenskall på ukjent og fremmed 
for mange, men overbevisningen om småsøs- 
trenes kall gjorde at hun klarte å holde stand 
mot den motstanden hun møtte. Hun klarte å 
bære den på grunn av sin sterke og dype kjær
lighet til Kirken. Hele sitt liv var hun i stadig 
dialog med Kirkens representanter, og hun fikk 
stor oppmuntring fra pavelige hold. Hun sa 
mange ganger til oss: «Glem ikke alle de håpets 
tegn som stadig bygger opp Kirken. Husk at 
Jesus er det umuliges Herre!» Den flamme som 
Det 2. Vatikankonsil tente og ga videre til hele 
kirken, gledet henne stort!

Vi småsøstre har, som alle andre, våre idea
ler... De er en oppmuntring og utfordring i 
hverdagen. De viser vei ... og vi er underveis! 
Vårt kall er, for å understreke det nok en gang, 
å være der menneskene er, enten de lever i det vi 
kaller en sekularisert verden eller ikke!

Pater Voillaume, grunnleggeren av Jesu Små 
Brødre - han døde i fjor, 97 år gammel - sier at 
vår klausur er vårt hjerte, og verden er stedet vi 
skal være. Der er vi kontemplative for å kontem
plere, det betyr at vi skal se og betrakte bortenfor 
det ytre, se virkeligheten med Guds øyne, det vil 
si med øyne fulle av inderlig barmhjertighet.

noe som er reservert for 
spesielt utvalgte mennesker, men kan gjelde alle 
som finner inspirasjon av det liv Jesus levde i 
Nasaret.

dem som omgir oss. Der kan vi forenes med alle 
dem som har gått forut for oss

Andre punkter som er viktige i vår ordensre
gel, er:

- barnesinnets ånd
- enhet og universalitet
- økumenikk
- og kjærlighet til kirken.

Barnesinnets ånd kan nok virke forstyrrende 
på den menneskelige forståelse og logikk, men 
det ekte barnesinnet er frukten av troens 
modenhet og har ikke noe med naivitet å gjøre: 
det er å overgi seg til Gud med barnets glade til-

Å leve slik er ikkelit.
Enhet og universalitet innebærer at den søs

terlige og broderlige universelle kjærlighet alltid 
må settes i fokus. Den vil rage over alle regler og 
stadig vokse og bli mer fintfølende.
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vågledning
Av Gunnel Vallquist

« Vagledare står att finna på olika håll i Kyrkan, de kånns igen på sin fromhet och sitt sunda 
forstånd,» påpeker Gunnel Vallquist i denne artikkelen, opprinnelig skrevet på oppfordring fra 
det svenske økumeniske tidsskriftet for spiritualitet, «Pilgrim», til et nummer med tema «vei
ledning». Man ønsket at Gunnel Vallquist skulle si noe om sin egen erfaring med veiledning.

A

nar att den andliga utvecklingsprocessen aldrig 
behover, aldrig får avstanna, inte har på jorden 
och inte heller i evigheten, dar saligheten består 
i en upptåcktsfård «från 
hårlighet till hårlighet» i 
ljuset från Guds ansikte.
Allt detta får vi ån i dag 
ta till oss, fordjupa oss i 
och renas av.

Det har ofta sagts av 
månniskor som sjålva 
varit eller blivit andliga 
ledare, att det år svårt att 
finna en sådan «i vår tid»
- som då alltid år såmre 
ån den forflutna. Teresa av Avila klagade over 
det på femtonhundratalet, en okenfader sucka- 
de, med den misantropi som inte sållan karak- 
teriserat kristna tånkare, att det på hans tid - 
femhundratalet - i hela vårlden bara fanns tre 
andliga måstare vårda namnet: en i Rom, en i 
Korinth och en i Jerusalemstrakten...

Så illa år det vål inte i dag, trots alla kyrkliga 
krisfenomen vi upplever. Kyrkan år på van
dring, liksom var och en av oss. Ofta har hon

«Herre, visa mig din våg och gor mig villig att 
vandra den.» — Hår år en vandrare, han har valt 
sitt mål, men vilken våg skall han vålja? Han år 
oviss, och kanske år det också morkt. Han 
måste be: «Herre, visa mig din våg.» Nu beho
ver han en vågvisare.

I den kristna kyrkan har detta medvetande 
från forstå borjan varit starkt. Sjålva begreppet 
andlig vågledning kommer från okenfåderna - 
och -modrarna; till dem vallfårdade folk från 
når och fjårran for att få «ett ord» med på vågen. 
Dessa «ord» samlades och oversattes; vi kan låsa

.1!

Vagledare står att 
finna på olika håll i 

Kyrkan, de kanns 
igen på sin fromhet 

och sitt sunda 
forstånd. !'

dem på vårt eget språk.
Det år hos dessa fåder vi finner de alltjåmt

bårande grundre- 
glerna for det 
andliga livet och 
helgelsen: en stark 
tonvikt på od- 
mjukhet
sjålvforglom- 
melse, tålamod 
och barmhårtig- 
het. Oknens vis- 
hetslårare forkun-
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forkastat och misskånt de låromåstare Forsynen 
givit henne och som hon senare erkånt, tagit till 
sig och bevarat åt oss. Vågledare står att finna på 
olika håll i Kyrkan, de kånns igen på sin from
het och sitt sunda forstånd.

Har man ingen tillgånglig personlig vågle
dare finns alltid de goda bockerna, dår vi kan 
mota de stora andliga lårare som upplyst och 
hjålpt många generationer sokande. På sådana 
bocker råder numera ingen brist i vårt land.

Men vågledaren framfor alla, den enda rik- 
tigt nodvåndiga, år Guds ord, och då fråmst 
Nya Testamentet och Psaltaren. Dår år allt sagt, 
det gåiler bara att oppna sig, bli stilla och ta 
emot. Mottagligheten kan vara dålig, och då vill 
det till tåJamod och envishet - forr eller senare 
oppnås en dorr, och fler kommer att oppnås om 
man inte ger upp.

stora tånkare. (Att det också Finns en riktning 
inom orden, som i renlårighetens namn fostrar 
rigiditet, upptåckte jag snart, men på behorigt 
avstånd.) Helt avgorande for min teologiska 
och andliga kyrkosyn blev Yves Congars bocker 
och hans personliga exempel.

Som en sårskild nåd råknar jag mitt mote 
som ny katolik med en 
norsk-irlåndsk domini- 
kansyster i Oslo. Hon 
blev min moderliga 
och med åren systerliga 
vån på min våxlingsri- 
ka och inte sållan 
ojåmna våg i over fem- 
tio år. En osviklig och 
kårleksfull ledsagare 
var hon, med sin klar
syn, sin oforånderliga 
forståelse och sin still- 
samma men beståmda vågledning, kryddad 
med - keltisk - humor.

I dominikanernas kyrkor och kloster kom 
jag också i den klassiska liturgins, latinets och 
den gregorianska sångens, skola. Den bjuder på 
outtdmliga rikedomar och oppnår for de djupa 
mysterierna. Kårleken till liturgin, jåmte (den 
nyligen beatificerade) abboten Marmions boc
ker om Kristus, beredde mig for nåsta etapp på 
min andliga våg: den benediktinska miljon. I 
många år Fick jag praktiskt taget dagligen delta- 
ga i måssa och tidegård i den stora traditionen. 
Den trångde djupt ned också i det undermed- 
vetna, som ett tilltal från sjålva kållan. Det kom 
en period, under de år på femtiotalet når de 
båsta teologerna levde under hot och arbetar- 
pråsterna forbjods; då tyckte jag att liturgin var 
den ofFiciella kyrkans enda goda tilltal.

samvetet maste vara 
skolat, fostrat 
och ovat — vilket 
aldrig far betyda 
indoktrinerat —for 
att bli ett pålitligt 
instrument.

Sjålv har jag alltifrån unga år fatt osa ur den 
klassiska katolska traditionen, sårskilt sådan den 
Finns representerad i de stora ordnarna, fråmst 
hos dominikanerna, benediktinerna, jesuiterna 
och karmeliterna. Både genom personlig kon
takt och, lika mycket, genom bocker.

Att få ta emot år en stor nåd. Det år också 
något man måste ova sig i. Vi har ofta svårt att 
lyssna, eftersom vi bara delvis lever i nuet. Vår 
uppmårksamhet drojer kvar i det omedelbart 
forflutna och stråcker sig redan mot det kom- 
mande. Varje mote med en rådgivare, varje and- 
lig låsning borde ske efter forberedelse i stillhet 
och foljas av begrundan. Det år gott att lyssna 
till en rådgivare, men når man sedan går vidare 
och når man handlar, sker det på eget ansvar, 
och dårfor år det viktigt att också lyssna till den 
inre rosten, till samvetet, som alltid år den sista 
och avgorande instansen.

Detta med samvetet horde till det viktigaste 
jag Fick låra mig som ung katolik i dominika
nernas tradition. Men också att samvetet måste 
vara skolat, fostrat och ovat - vilket aldrig far 
betyda indoktrinerat - for att bli ett pålitligt 
instrument. Att alla dygder måste beledsagas av 
klokhetens dygd, prudenticv, den forutan urartar 
t.ex. mod till dumdristighet, styrka till bruta
litet, saktmod till eftergivenhet. - Och så 
vidare, over hela dygdeskalan.

Dominikanernas devis år veritas, kårlek till 
sanningen, forenad med en teologisk oppenhet 
och oforvågenhet som bottnar i fortrostan på 
den helige Ande och som har givit orden dess

Kontakten med benediktinerna ledde mig 
vidare från den medeltida andliga vårlden till- 
baka till den odelade kyrkans tid, det forstå 
årtusendet, innan de stora schismerna slitit 
sonder Kristi kropp. I den franska miljo dår jag 
befann mig pågick ett intensivt fornyelsearbete, 
dår Bibeln och kyrkofåderna så att såga upp- 
tåcktes på nytt. Den modema exegetiken slåpp- 
tes fri i kyrkan, och kyrkofåderna utgavs i nya 
oversåttningar. De båda jesuiterna de Lubac och 
Daniélou spelade en ledande roll i denna verk- 
samhet. Daniélou var dessutom en gudabenå- 
dad inspirator for mångder av studenter, som 
genom honom Fick del inte bara av kunskap om
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kyrkofåderna, sårskilt de grekiska, utan också av 
deras spiritualitet och mystik, i de retråtter och 
studiecirklar som han ledde. Hans vidsynthet, 
klokhet och klarsyn var mig till ovårderlig hjalp 
vid flera vågval.

Ett par viktiga riktlinjer hade jag redan i 
Uppsala fatt från en annan jesuit, Josef Gerlach. 
Han framholl med eftertryck hur nodvåndigt 
det ar att låra sig skilja mellan absolut och rela
tivt i tro och fromhet, och inskårpte skyldighe
ten att låta den religiosa kunskapen alltid hålla 
jamna steg med den yrkesmåssiga utbildningen. 
Det blev två huvudregler for mitt liv.

genomstrålar varje liturgi: «Vi har sett det sanna 
ljuset, vi har druckit ur den eviga kållan.»

Beskrivningen av min andliga våg vore allde
les ofiillståndig om jag utelåmnade avgorande 
impulser som jag mottagit från Svenska kyrkan. 
Mycken inspiration och många vånner har jag 
fatt dår, men hår skall jag bara nåmna två: 
«Farbror» Carl Persson i Frustuna, som hjålpte 
en orolig tonåring att tro på Guds kårlek, och 
Olov Hartman, som under långa år av vånskap 
och samarbete formedlade det båsta av sin lut- 
herska fromhet (som var mycket mariansk). 
Han blev också den som mer ån någon annan 
kom mig att uppleva den kyrkliga splittringens 
tragedi. Den tog på något sått gestalt i vår vån
skap, som blev en konstant och smårtsam 
påminnelse om kyrkomas synd mot Kristi bon 
«att de alla må vara ett, så att vårlden kan tro». 
«Du och jag har visst blivit placerade på omse 
sidor om ett brottstålle på Kristi kropp,» sade 
han en gång.

Karmeliterna har jag inte frekventerat i 
samma utstråckning som de tre redan omtalade 
ordnarna. Men under en och annan retrått och 
i personliga samtal har jag alltid kånt utstrål- 
ningen av ett inre liv centrerat i djup tystnad 
och erfarit dragningen till just detta. Sådana 
kontakter våcker en långtan som kanske aldrig 
blir uppfylld men ger en glimt av målet och 
hjålper en på våg. Och «den lilla Therese» av 
Jesusbarnet, Finns det någon «sjålavån» som år 
båttre att hålla i handen når det blir riktigt 
morkt?

Jag inledde min personliga vågbeskrivning 
med att såga att jag fått nåden att leva i den 
ldassiska katolska traditionen. Det gåiler sjålv- 
klart i forstå hand den romersk-katolska; det år 
min familj, som jag år lycklig att få tillhora. 
Men ordet katolsk anvånder jag helst i dess 
egentliga betydelse: det avser den allmånneliga, 
katolska, ortodoxa och evangeliska Kyrka, som 
omfattar alla som vill folja Jesus Kristus och 
bekånner apostlarnas tro. Den kristna gemen- 
skapen rymmer många traditioner; med dem 
får man umgås i stor frihet och ta del av deras 
rikedomar. Grånskontroller och byggande av 
murar inom gemenskapen år inte katolskt.

Under den långa våg jag kortfattat beskrivit 
tror jag mig aldrig ha hamnat utanfor denna 
katolska tradition. Når jag nu blickar tillbaka på 
min utveckling ser jag heller inga avbrott, eller 
att jag skulle ha overgivit det ena for det andra. 
Vid en ny upptåckt kan man tillfålligt drabbas 
av enogdhet, men forr eller senare återstålls per
spektivet och man får leva i en berikad helhet. 
Alltsammans framstår som en kontinuitet, ett 
organiskt sammanhang. Och facit år en grånslos 
tacksamhet.

Den teologiska fornyelsen i Frankrike, med 
återupptåckten av kyrkofåderna, ledde också till 
kontakt med den ostkyrkliga traditionen. 
Denna kontakt har under åren breddats och 
fordjupats, och sårskilt den byzantinska litur- 
gin, som praktiskt taget rymmer Kyrkans hela 
teologi och mystik, har for mig blivit en vålsig- 

nad andlig kålla sedan 
den ldassiska latinska 
liturgin forsvann utom 
råckhåll. Den ryska 
traditionens andliga 
vågledare har jag fått 
lyckan att mota inte 

bara i bockerna utan också i levande livet. I ost- 
kyrkan har jag funnit en starkare betoning av 
Treenigheten och den helige Ande, en under
bar skapelseteologi dår till och med djuren har 
sin plats, och framfor allt det blåndande, oer- 
horda påskjublet, ljuset från uppståndelsen som

.. .facit dr en 
granslos tacksamhet.

§



10

lidelseskrusifikset 

som voldspornografi
En kunstfaglig kritikk av «The Passion of the Christ»

Av Grete Refsum

På bakgrunn av den omtale og de bilder som i den senere tid har vært gjengitt i norske aviser 
fra filmen «The Passion of the Christ», retter denne artikkelen en kunstfaglig kritikk av regis
sørens kunstneriske valg i forhold til filmens utsnitt av evangeliefortellingen, Kristusskikkelsen, 
korsets form og hvordan korset bæres.

f

«The Passion of the Christ» kirkelig side har langt på vei overflødiggjort 
kommersiell reklame. Mennesker som sjelden 
eller aldri går på kino - og særlig ikke for å se 
voldsfilm
(Aftenposten 26.2). I motsetning til hva som var 
forventet, har The Passion of the Christ allerede 
blitt en suksess hva seertall angår: 4000 film- 
kopier er i omløp bare i USA, og 18 kommer til 
Norge med premiere 26. mars (Aftenposten 
20.2).

Den 57-årige amerikanske skuespilleren Mel 
Gibson har med 175 millioner kroner til dispo
sisjon laget filmen The Passion of the Christ, som 
fra 25. februar i år har vært vist ofFentlig i USA. 
Filmen handler om Jesu siste 12 timer, ofte kalt

har allerede bestilt billetter

pasjonshistorien eller bare langfredag. Gibson er 
katolikk, han tilhører en tradisjonalistisk funda- 
mentalistisk avskalling fra den romersk-katolske 
kirke, og hans intensjon skal etter eget utsagn

ha vært å gjøre fil
men så realistisk og 
historisk korrekt

Men reaksjonene på filmen har også vært 
negative. Det er to hovedankepunkter: filmens 
utsnitt av evangeliene med ensidig fokus på 
vold og den påståtte historisiteten i fremstillin
gen. Ut fra egen forskning og kunstnerisk erfa
ring med å formgi kors og krusifiks, tar kritik
ken i denne artikkelen utgangspunkt i kunstfa
get, i det å lage kunst.

Grete Refium er billedkunstner 
og førsteamanuensis ved 
Kunsthogskolen i Oslo, 

Avdeling kunstfag. Refium har 
doktorgrad fin 

Arkitekthøgskolen i Oslo fra 
2000 og arbeider i sitt 

kunstnerskap med 
visuell teologi.

som mulig (Reuter 
26.02: 1). Den
katolske kirke har 
fra offisielt hold 
applaudert filmen, 
det samme gjelder 
mange kirkeledere 
fra protestantiske 
kirkesamfunn. 
Mottagelsen fra

Kunstnerisk frihet kontra kritisk offentlighet 
Enhver kunstner står fritt til å mene hva hun 
eller han vil om sitt eget kunstverk. Men når et 
kunstverk vises offentlig, blir kunstnerens syns-St. Olav Hefte 4/5, 2004
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måter mindre viktig enn den fortolkning verket 
gis av andre. Når Gibson uttaler at The Passion 
of the Christ handler om tro, håp, kjærlighet og 
tilgivelse (Aftenposten 25.2), er han i sin fulle 
rett til å mene dette. Kritikkens oppgave er ikke 
desto mindre å vurdere hvorvidt hans valg av 
kunstneriske virkemidler er egnet til å fremme 
den kunstneriske intensjon han har formulert, 
og hvorvidt han har lykkes i å realisere sitt pro
sjekt.

rer helt ulike aspekter i evangelienes beretning: 
Jesu seier over døden, som betyr frelse for men
neskene.

Krusifikset er et relativt sent symbol i kris
tendommens historie. I Oldkirken, da folk ennå 
hadde en anelse om hva korsfestelse innebar 
rent fysisk, var det utenkelig å bruke visualise
ring av Jesu korsdød som symbol, enn si rekla
me, for kristentroens innhold - det «solgte» 
simpelthen ikke. Da korsfestelsesbilder fra 400- 
tallet gradvis kom inn i kristen ikonografi, var 
dette som en del av fortellingen om Jesu liv. Det 
tok flere hundreår etter at Konstantin den store 
på 300-tallet hadde avskaffet korsfestelse som 
henrettelsesmetode, til den døde Kristus på kor
set ble et billeduttrykk som symboliserte kristen 
tro. Først i høymiddelalderen - i den kriseram
mede perioden på 13- og 1400-tallet i Europa, 
parallelt til samtidens ønske om nærhet og iden
tifikasjon med det lidende mennesket Jesus - 
oppsto de såkalte pinselskrusifiksene, der tortur 
og smerte er formgitt og utpenslet. Billed- 
kunstnerisk kan dagens The Passion of the Christ 
leses i en slik kontekst, som et nåtidig lidelses- 
eller pinselskrusifiks.

Helt siden Tridentinerkonsilet på midten av 
1500-tallet har Den katolske kirke ønsket en 
sannferdig kunst i forhold til sin samtids idealer 
og viten. I tradisjon med dette idealet, har 
Gibson ønsket å lage en mest mulig korrekt his
torisk fremstilling av sitt tema. Men kunstverk 
vurderes etter resultat, ikke etter kunstnerens 
intensjon. Når historikere har rettet kritikk mot 
The Passion of the Christ, har Gibson avfeiet kri
tikken ved å henvise til sin personlige tro, og til 
at han har vært inspirert og ledet av den Hellige 
Ånd (Aftenposten 20.2). En slik argumentasjon 
legitimerer ikke kunstverk, verken i kirkelig 
eller verdslig sammenheng. At store bruker
grupper liker et kunstnerisk uttrykk, er heller 
ikke ensbetydende med kunstnerisk kvalitet. 
Kunstfaget har som alle andre fag, retningslinjer 
for kvalitet, godt og dårlig, hva enn personer 
som står utenfor faget måtte mene.

Valg av kunstnerisk motiv 
Når kunstnere begynner å arbeide med kristen 
tematikk, er langfredag et tema mange tiltrek
kes av. Her er livets påkjenninger fortettet i all 
sin gru: svik, ensomhet, angst, mental smerte, 
skjebnesvangre personlige valg, fysisk smerte, 
fornedrelse, hån og den dødbringende torturen 
som ender i ropet ingen riktig kan forklare 
betydningen av: «Min far, min far hvorfor har 
du forlatt meg?» (Mt 27.46 og Mk 15.34). Men 
når man studerer korset og krusifikset som sym
bol, er det langt fra torturinstrumentet som er 
sentralt, tvert imot er det oppstandelsen som er 
poenget. I krusifikset er symbolbetydningen 
motsatt av det den visuelle fremstillingen viser. 
Dette betyr at et mer konseptuelt billeduttrykk 
enn kors og krusifiks skal man lete lenge etter! 
Og denne antagonismen topper seg i lidelses- 
krusifikset der det som kommuniseres visuelt, 
er diametralt motsatt av objektets symbolske 
innhold. Kirken har aldri oppmuntret til volds
forherligelse, og i den kirkelige ikonografiske 
tradisjonen er pinselskrusifiksene fra 1400-tallet 
for en raritet å regne. Pasjonshistoriens bestia
litet langfredag fremstår både i evangelietek- 
stene og liturgisk i en kontekst der mørke og 
vold kontrasterer lyset og gleden.

Lidelseskrusifikset
Som billedkunstnerisk uttrykk er The Passion of 
the Christ en korsfestelsesfremstilling, i tradisjo

nen pasjonsspill som 
strekker seg over tid. 
Når en korsfestelses
fremstilling stivnes i ett 
to- eller helst tredi
mensjonalt bilde, kalles 
det et krusifiks. I vår 
tid der billedkunstfel- 
tet preges av foto og 
levende bilder i ulike 
medier, kan man med 
en viss rett karakteri
sere The Passion of the 
Christ som et krusifiks.

Men når man 
studerer korset og 

krusifikset som 
symbol\ er det langt 

fra torturinstrumen
tet som er sentralt, 

tvert imot er det 
oppstandelsen som er 

poenget.

Ikonografisk skjelnes 
det prinsipielt mellom 

som fremstillerto hovedtyper krusifikser: de 
den seirende, og de som viser den lidende 
Kristus. Begge typer symboliserer likevel det 
samme, selv om billedfremstillingen aksentue-
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Når Gibson i The Passion of the Christ har 
valgt å ta for seg pasjonshistorien alene, harmo
nerer dette dårlig med Den katolske kirkes alm
innelige holdning og anbefaling i forhold til 
Jesu lidelseshistorie. Korsveien er en paralitur- 
gisk bønneform som særlig bes langfredag for
middag. Deltagerne følger symbolsk Jesu lidelse 
og død gjennom 14 stasjoner frem til gravleg
gingen av den korsfestede. I vår tid er det anbe
falt å ta med en 15. stasjon som viser til opp
standelsen for å markere konteksten lidelsen 
inngår i.

For praktiserende kristne som er fortrolige 
med hele Jesus-Kristus-begivenheten og krusi
fikset som symbol, kan Gibsons utsnitt av evan
gelienes beretning oppleves som en storslått 
tolkning av langfredag. I forhold til denne seer- 
gruppen, som gleder seg til påskevigilien natt til 
første påskedag, blir det mulig å forsvare 
Gibsons utsnitt som forenlig med intensjonen 
om å lage en film om tro, håp og kjærlighet. 
Hvorvidt The Passion of the Christ formidler det 
samme budskapet til andre seergrupper — unge, 
kirkefremmede og ikke-kristne — er et åpent 
spørsmål.

vet, er at en voksen mann ikke kan nagles 
gjennom håndflatene slik det tradisjonelt frem
stilles, da ryker festene såfremt kroppen ikke får 
støtte i en sitteplate. Det er foreslått mange vari
anter av stillinger for korsfestelse, og det er 
mange festemuligheter, blant annet med tau.

Korsfestelse var ment å skape frykt, og de 
dømte skulle ydmykes maksimalt. Derfor var de 
korsfestede nakne uten skjul av kjønnsorgane
ne. Ekstra pinlig kunne dette bli når blodtil- 
strømningen kunne medføre ereksjon under 
korsfestelsen. Tradisjonen har stort sett forbudt 
nakne korsfestelsesfremstillinger, fordi man ville 
unngå seksuelle fantasier ved tilbedelsen, men 
unntak forekommer i høymiddelalderen.

Forskerne stiller seg også kritiske til beret
ningen om Jesu møte med Pilatus. Evangeliene 
er skrevet som oppbyggelige tekster mange tiår 
etter Jesu død, og dette leddet er neppe historisk 
korrekt. Korsfestelse av en landsens opprører 
var en rutinesak som Pilatus knapt har hatt noe 
med. Om dette møtet virkelig fant sted, ble det 
snakket gresk ved anledningen.

Gibsons korsfestelsesfremstilling 
Kunstnere har frem til det aller siste ikke hatt 
vitenskapelig opplæring og trening i sin utdan
ning. Når kunstnere møter forskningslitteratur

Korsfestelsen
Korsfestelsen av jøden Jesus fra Nazareth er 
nedfelt hos den romerske historikeren Josephus 
og regnes av de fleste som en historisk realitet. 
Til tross for omfattende forskning, ikke minst i 
forbindelse med undersøkelsen av likkledet i 
Torino, er den historiske Jesus tapt: Ingen vet 
hvordan Jesus så ut, eller hvordan han ble kors
festet. Mye vites allikevel. Da BBC i 2000 skul
le lage filmen Son of God, ble hodeskaller fra 
Palestina i 1. århundre brukt til rekonstruksjon 
av portretter, ved hjelp av datamaskin. 
Resultatet ble et bredkinnet ansikt med flat nese 
og store lepper (Aftenposten 28.03.01). Mye 
tyder på at mange jøder var av koptisk herkomst 
(les afrikansk) og dermed mørke i huden. Det er 
dermed mer sannsynlig at Jesus var svart enn 
hvit. Gravfunn har vist at jødiske menn hadde 
kortklippet og, mest sannsynlig, sort hår.

Når det gjelder korsfestelse, vet man at kors- 
stammen i regelen sto fast på retterstedet, gamle 
trestammer har også vært brukt. Et fullstendig 
kors har veid langt over 100 kg, og de dømte 
kan ikke alene ha båret det. Fangene bar i høy
den tverrliggeren av korset. Hvorvidt Jesus ble 
korsfestet på et kors med latinsk form eller et 
tau-kors, vites ikke. Hva man imidlertid sikkert

Rekonstruksjoji av en mulig korsfestelse ut fra 
dagens kunnskap (tegning siv. ark. Jørgen 

Jensenius 1999).
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i forbindelse med research i tilknytning til sine 
kunstprosjekter, konkluderer mange slik 
Gibson uttrykker det i et intervju: «Since the 
experts canceled each other out, I was thrown 
back on my own resources to weigh the diffe
rent arguments and decide for myself.»(Reuter, 
26.02: 4). Dette er et hederlig kunstnerisk 

standpunkt, man tar et 
subjektivt valg, samti
dig fjerner man seg fra 
sine kilder. Når Gibson 
gjør dette valget, kan 
han ikke samtidig 
hevde at han lager en 
historisk mest mulig 
korrekt fremstilling.

De fleste kunstnere 
som har arbeidet med 
Jesu korsdød de siste 50 
årene, har på ulike 
måter valgt å abstra

here sine fremstillingen Når Gibson ut fra en 
intensjon om historisk korrekthet velger natura
lisme og figurasjon som uttrykksform, støter 
han på en serie problemer som de som velger 
abstraksjon, unngår. For det første må han velge 
et menneske, en person, en mannskropp og et 
ansikt til å representere jøden Jesus fra Nasaret. 
Når Gibson velger å la Jesus representeres av en 
mann med et vestlig nordeuropeisk utseende — i 
amerikansk terminologi en WASP, White- 
Anglo-Saxon-Protestant - pen lys, med mørke- 
blond skulderlangt hår, så er dette uten noen 

form for historisk dek
ning.

Gibsons nyklassisime
Gibson har valgt å fremstille den billedlige 
Jesus-skikkelsen han selv, som katolikk, er for
trolig med. En nyklassisistisk Jesus slik kunst
nerne tolket ham tidlig på 1800-tallet, en vel- 
proporsjonert, pen mann ut fra vestlig standard 
med stor rett nese, mørkeblond, bølgende skul
derlangt hår og pent frisert skjegg. I nordisk 
sammenheng er dette Bertel Thorvaldsens 
(dansk, nyklassisistisk billedhugger, ca. 1770- 
1844) Jesus, som ble forbilde for Jesus-fremstil- 
lingen i hundre år fremover. Dette er den Jesus 
vi som var barn i 1950 og 60-årene, fikk bilder 
av på søndagsskolen når vi hadde møtt opp til
strekkelig mange ganger til å ha fortjent dem. 
Det er dette Jesusbildet Gibson iscenesetter i sin 
film. At de grupper innen Kirken, som ønsker 
nyklassisismen tilbake som kirkelig kunstform, 
begeistres over Gibsons Jesus-tolkning, er å for
vente. De som derimot er opptatt av det histo
riske, finner ingen aktuell Jesus i en slik fortolk
ning. Slik sett har Gibson ikke lykkes i sine 
intensjoner.

At de grupper innen 
Kirken, som ønsker 

nyklassisismen 
tilbake som kirkelig 

kunstform, begeistres 
over Gibsons 

Jesus-tolkning, 
er å forvente

Kunstnerens etiske ansvar 
Kunstfeltet er et samfunnsområde der aktørene 
fraskriver seg ethvert etisk ansvar. Kunstnere er 
derfor i liten grad trenet i å reflektere over kon
sekvensene av sitt arbeid. Spørsmålet er om en 
slik holdning holder i vår tid. Gibson kan knapt 
holdes ansvarlig for at en kvinne dør under 
filmfremvisningen av hans film (Aftenposten 
26.02), men man kan stille spørsmål om hvor
vidt han har reflektert over hvilke religiøse, kir
kelige og politiske holdninger hans kunstneris
ke uttrykk styrker.

I Norge debatteres det i disse dager hvorvidt 
man i kirkerommet i det hele tatt skal vise bil- 
ledmotiver eller tekster som uttrykker vold og 
brutalitet. Argumentet mot slike billeduttrykk 
er at spesielt barn og mennesker i livskriser som 
oppsøker kirkerommet, kan misforstå dem og 
bli skremt. Hva da med The Passion of the 
Christ, som figurlig og i levende bilder dveler 
ved langfredagspasjonen og smerten alene - 
hvordan skal dette oppfattes?

Kanskje ønsker Gibson og de som hyller 
hans film, å fremkalle og styrke gudsfrykt for å 
skremme lunkne kristne til større kirkelig enga
sjement. Kanskje har de fortrengt at noen til
trekkes og stimuleres av blandingen av religiø
sitet og vold på en pervers måte, noe Kirken i

l

... viktig å reflektere 
over konsekvensene 

av å presentere 
kristen tro ved et 
pinselskrusifiks i 

form av amerikansk 

voldsfilm...

Videre lar Gibson 
Jesus bære et helt kors 
med latinsk form,
ingen av delene er kor
rekt ut fra samtidens 
viten. Jesus bindes med 
tau til korset, dette er 
greit i forhold til 
dagens forskningsresul
tater, men ikke i for
hold til evangeliene! 

Skuespilleren beholder alltid noen av klærne på, 
dette er historisk galt. I møtet med Pilatus snak
kes det latin, ikke gresk. Gibson tar også feil når 
han fremstiller Jesu offerdød som enestående. I 
datidens Palestina var store grupper av jøder 
rede til å ofre livet i kampen mot romernes for
nedrende okkupasjon.
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århundrer har forsøkt å unngå. Kanskje er det 
dem også likegyldig hvordan unge kinogjengere 
og ikke-kristne vil oppfatte og preges av en slik 
film. Men for oss andre kan det være viktig å 
reflektere over konsekvensene av å presentere 
kristen tro ved et pinselskrusifiks i form av ame
rikansk voldsfilm, og beskytte oss selv og andre 
mentalt og religiøst.

§

Vandring
Det onde vi gjør mot hverandre 
må vi lære å tilgi i vår sjel 
les du de hellige skrifter 
så ånden kan lyse i ditt indre.

Den som rører en jøde 
bedrøver min sjel 
Jesus Kristus er Messias 
jødene tror det ikke.

Den lærde rabbiner forkynner 
og i kirkene messer prestene 
vi forstår sannheten som 
opplyser verden med kraft.

I århundrer etter århundrer 
har de levet etter bibelen 
den hellige skrift ble gitt dem 
og trofaste er de mot sitt kall.

Mennesket tiltrekkes av det gode 
og da svinner det onde bort fra deg 
erkeenglene og andre skapninger 
er på vår side og leger våre sår.

Den som har en logisk tanke 
ærer våre åndelige fedre 
både deres og vårt kall 
skal leves etter samvittigheten.

Sannhetskraften i de hellige bøker 
må gå inn i våre tanker og gjerninger 
uansett om det er hebraisk eller latin.

I påsken samles vi ved et bort 
jødene lærte å dele brødet 
vi bryter det i helligholdelse 
både jøder og kristn ber til Gud. Bodil Sakshaug

http://sg.news._yah00.c0m/04.0224AAiQ6d
http://www.centuryone.org/crhicif1xion2
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Mange meninger om 
«The Passion of the Christ»

talsmenn og mange med dem, bl.a. Englands kar
dinal Murphy-0’Connor. Hans landsmann, den 
kjente rabbiner Jonathan Sachs, skriver i The 
Catholic Herald at Gibsons filmmanus «er fullt av 
historiske feil og teologiske tidsinnstilte bomber 
(-) Å hevde at man var Messias var ingen forbry
telse ifølge jødisk lov». Fremstillingen av Pilatus 
må være «en av historiens største hvitvaskinger», 
og filmens «blodtørstige jøder et av de verste til
feller av gruppebakvaskelse». Hensikten var neppe 
antijødisk, men mange vil nok «sette likhetstegn 
mellom erkeslynglene og jødene, og, bevisst eller 
ikke, se dagens jøder i samme lys. Det nyttigste 
ved filmen er kanskje at den er en påminnelse om 
hvordan holdningene var før Det 2. Vatikan- 
konsil, og hvor langt den interreligiøse tilnærming 
er kommet siden da (-) Den katolske kirke har 
vært en veiviser for kristne generelt når det gjelder 
å understreke at dagens jøder ikke kan anses skyl
dige i Jesu død, og at de er like elsket av Gud.» 
Gibson har «forspilt en enestående historisk sjan
se (-)* The Passion’ skrur historien tilbake». 
Abraham Foxman fra den jødiske Anti-Defa- 
mation League (USA), kaller filmen «en slags revi
sjon av Nostra Aetate.», og ber katolske biskoper 
«understreke læren på nytt». Professor i filmviten
skap, Astrid Søderbergh Widding, skriver i 
Signum at «øversteprestene og deres larmende til
hengere har, som filmskurker skal, sjeldent usym
patiske fysiognomier; det gir tross alt en annen 
virkning enn apostelen Johannes’ uttrykk ‘jødene’, 
selv om bildene er ment å være en oversettelse av 
uttrykket». Filmens problem er: «den oversetter 
ord og bilder direkte».

Gibson kaller filmen «autentisk», men, skriver 
Richard Leonard, jesuitt og leder for Australian 
Catholic Film Office, Gibson «plukker fritt fra de 
fire evangelier» og fletter inn episoder hentet fra 
nedtegnelser, i ettertid, av de private visjonene til 
den tyske mystiker Anna Cathrine Emmerich 
(1774-1824), som «nærmest var besatt av Jesu 
lidelse». Gibson selv sier Emmerich-boken fikk 
ham tilbake på rett kjøl fra rusmisbruk.

«Minst like mye vold å se hver bidige TV- 
kveld,» sier leder for USAs katolske presseforbund 
til undertegnede. «Filmen som helhet var en stor 
og rystende opplevelse, men med blodtapet 
underveis burde Jesus ha falt død om lenge før 
Golgata!» Forøvrig: «Godt med annet enn pedofi- 
le katolske prester i USAs religiøse mediebilde!» 
Til slutt en fransk prest og pressekollega, på jakt 
etter noe positivt i voldseksessene: «Endelig en 
Gibson-helt som vinner fordi han ikke tar igjen. 
Men om Gibson-fans og uinnvidde kinogjengere 
vil forstå det, og dybden i det, er en annen sak.».

St. Olavs anmelder stod klar (ikke undertegnede), 
men visningen ble utsatt, og deadline kunne ikke 
tøyes lenger. Derfor: Lånte blikk fra ulike, uten
landske hold på filmen som, qua kassasuksess og 
oppstyr, slår alle rekorder. Men først: katolikken 
Mel Gibson tilhører en tradisjonalistisk avskalling 
fra den romerskkatolske kirke, som avviser Det 2. 
Vatikankonsils lære og liturgi og ikke er tilknyttet 
det lokale katolske bispedømmet. Dette ikke for å 
så tvil om Gibsons fromhet og oppriktighet - her 
antydes kun terrenget.

Synet på filmen går på kryss og tvers innen kir
kesamfunnene, men tendensen, særlig i USA, 
synes å være: positive reaksjoner i mer tradisjons- 
bundne kretser - særlig på evangelikalt, karisma
tisk hold - mer reservasjoner på den progressive 
side. Mer skepsis generelt på katolsk hold? 
Newsweeks Kenneth Woodward, katolikk, skriver i 
International Herald Tribune at «katolikker er vant 
til å se den korsfestede og korsveien hver gang de 
er i kirken»; evangelikale «har ofte knapt nok et 
kors på veggen» til visuell påminnelse om realite
tene.

Vatikanet finner filmen autentisk og gripende. 
Den amerikanske bispekonferansen mener fil
mens «smale perspektiv ikke yter Jesu lære rettfer
dighet»; vanskelig for folk som ikke er på innsiden 
av evangeliene og det historiske å se arrestasjon av 
Jesus i rett sammenheng». Den skotske bispekon- 
feranse ber alle katolske menigheter støtte denne 
«dypt religiøse filmen (-) hvis innerste budskap er 
at Jesus led og døde for oss». Filmtalsmann for 
den tyske bispekonferane er sterkt kritisk. «Over
veldende, vakkert fotografert (-) men den halve 
timen på vei til Golgata var martrende;» skriver 
Claudia Puig i USA TODAY. «- ingen film om 
Jesu lære om fred og kjærlighet (-) Hva du far ut 
av den avhenger av hva du tror på når du går inn.» 
- «... en realisme som tar pusten fra en og klokt 
åpenbarer Kristi hensikt,» skriver Phil Boatright, 
Baptist Press.

«Få har kommentert romernes brutalitet som 
til tider ikke er til å tro,» skriver presten Kit 
Cunningham i The Catholic Herald. «Deres forakt 
for jødene viser seg i måten de behandler Jesus 
på.» Folkemasser som lar seg piske opp så stem
ningen «tar helt av» er et velkjent fenomen, «en 
kollektiv oppsummering av arvesynden (-) Under 
filmen tenkte jeg at jeg burde anmelde romerne til 
en eller annen kriminalinstans. Men hvem skulle 
man så anklage? Dagens italienere? Det viser det 
latterlige ved å ville fordele historisk skyld.»

Er filmen antisemittisk? Nei, sier Vatikanets UK]
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guds tilltal 

i stilla natten
Personligt om Padre Pro 

Av Gunnel Vallquist

Da italienske Padre Pio (1887-1968) - berømt og omstridt prest og munk - ble helgenkåret i 
, oppfordret det svenske kirkebladet «Katolskt Magasin» lesere med et spesielt forhold til 

denne nye helgenen til å sende inn sine tanker omkring saligkåringen. Gunnel Vallquist tok 
raskt opp hansken. Hennes tanker om «det djupt Kristuslika i denne mans mdrkliga og myste- 

ridsa levnadsveg» er ekstra aktuelle nå rundt påske.

2002,

Vårlden over var han føremål for en kårlek som 
i vår tid bara kan jåmforas med den som gåiler 
den «lilla» Thérése av Jesusbarnet. Så jag låste 
lite bocker om honom.

Katolskt Magasin frågade om det fanns någon 
som hade Padre Pio som «sin specielle vån» och 
vlle «vittna personligt» om vad han betyder. Jag 
anmåler mig och skall forklara varfor.

Padre Pio tilhorde ju inte de kyrkliga føre
bilder som jag skulle ha nårmat mig for upply- 
sande samtal eller berikande tankeutbyte. Det 
år inte hos honom jag skulle ha sokt stod for 
min lojalitet med kyrkan, som hos pater Congar 
eller pater Håring.

Ofta under mina vistelser i Rom kunde jag 
ha føljt med våner eller kolleger som reste til 
San Giovanni Rotondo for att bevista den 
beromde och omstridde kapucinens 
hans stigmata och kanske våga sig in i hans bik- 
stol, dår han tilbragte all den vakna tid då han 
inte bad. Men min instinktiva motvilja mot att 
trångas och koa bland nyfikna avholl mig från 
sådana besok, och det beklagar jag bara til hålf- 
ten, nu når hans verldiga betydelse, bortom alla 
sensationer och partitagende, åndå står klar for

Ojåmn litteratur
Det finns en hel litteratur om Padre Pio, av 
mycket varierande halt. Somligt år okritisk 
beundrarprosa, annat er osystematiskt och 
«uppbyggligt» selektivt; man utesluter det som 
kan chockera., och av sådant finns en mycken- 
het. Den «definitiva», vetenskapligt begrundade 
och oforbehållsamt sannfårdiga biografin har 
ånnu inte sett dagen.

I alla bocker om Padre Pio konfronteras man 
med en håpnadsvåckande mångd «mirakulosa» 
håndelser: spektakulåra helbrågdagjorelser och 
osannolika men vålbestyrkta «bilokationer» 
(formågan att tala och agera samtidigt på två 
olika platser). Sådant har man låst om i somliga 
helgonlegender och inte fåst sig nåmnvårt vid 
det -
tid, infor talrika vittnen och verifierat med 
modema kontrollmetoder.

«Kan du verklegen tro på sånt dår?» kan

messa, se

mig.
så hånder det hår och nu, i vår egenmenRedan fore hans dod i 1968 

gad om man overty-
att kapucinen från San Giovanni 

Rotondo skulle komma

var

at helgonførklaras. man
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om att vi inte år overgivna, att himlen inte år 
tom. Maranata! — kom snart, Herre Jesus!

I denna stumma natt erbjuder oss så kyrkan 
en stor skatt: en levande Kristus-ikon, så trogen 
originalet som knappast någon tidigare: Padre 
Pio. For forstå gången i kyrkans historia har i 
vår tid en pråst rent fysiskt fatt gestalta Kristi 
lidande: de genomborade hånderna och foterna, 
såren efter gisselslagen - ingen detalj saknas. 
Dessa yttre tecken, som han upplevde djupt 
forodmjukande, var framfor allt ett vittnesbord 
om hans inre, sjålsliga tillstånd: vid sin dagliga 
måssa fann han sig forflyttad mitt in i skeendet 
på Golgata. Dår uppfylldes den enda bon han 
hade for egen del: att få dela sin Herres lidande 
så fullståndigt som mojligt, tomma hans kalk 
till sista droppen.

Och då gållde det inte bara den kroppsliga 
sidan av Jesu lidande, utan också, och inte 
minst, det bittraste av allt: sveket från hans 
egna, från gudsfolkets religiosa ledare.

Skåndliga attacker
«Overstepråsterna och de skriftlårda» var de 
som genom logner och intriger bragte Jesus på 
fall. For Padre Pio var det hans egen ordensled- 
ning och den lokala stiftshierarkien, som med 
de skåndligsta medel och av de lågsta motiv 
gjorde allt for att undanroja honom och lågga 
beslag på de medel som innsamlatas for det 
sjukhem, Casa Sollievo dele Sufferenza, som 
han grundat med hjålp av almosor som strom- 
mat in under årens lopp till tack for hjålp og 
helbrågdarorelser.

Allt dette finns dokumenterat, men levnads- 
tecknarna går oftest over det med ganska lått 
hand. Det ingår dock som en nodvåndig del av 
sanningen om Padre Pios Kristusvåg. Han 
utstod all denna gemenhet utan att gora mot- 
stånd; hår gållde hans lydnadslofte, och de over- 
ordnades - bodlaranas - vilja var lag. Bara en 
gång vågrade han lyda: når man ville ha honom 
att underteckna ett intyg om att han aldrig utt- 
satts for någon som helst forfoljelse - det hade 
ju varit en logn.

Christianus alter Christus, sade man i forn- 
kyrkan: den kristna år en annan Kristus. Når 
någon synliggor dette mysterium våcks vår tro 
ur sin dvala. For oss, i denna tid, har Gud tillå- 
tit att det stora Kristusdramat om månsklig 
ondska och godomlig kårlek ån en gång spelats 
upp - på en vårldsvid scen.

fråga. Jag svarar att jag varken tror eller inte 
tror; det gor inget till eller ifrån min kristna tro, 
men det finns sannerligen mycket mellan him
mel och jord som inte kan motas med tvårså- 
kerhet. Ingenting av detta har någon betydelse 
for min overtygelse om det djupt Kristuslika i 
denne mans mårkliga och mysteriosa levnads- 
våg.

Guds tystnad
Det talas mycket om att Kristus har blivit allt- 
mer frånvarande i kyrkans - kyrkornas - for- 
kunnelse. Bilden av Frelsaren, sann Gud och 
sann månniska, den gode Herden, den lidande 
och den korsfåste, som så lenge har varit hjårt- 

punkten i fromhetsli- 
vet, tycks långsamt 
blekna bort.

Jag kan inte verifie- 
ra påståendet, men 
visst år att de troende i 
vår tid mer ån någon- 
sin lider under något vi 
upplever som Guds 
tystnad. Så fruktan- 
svårda håndelser har vi 

bevittnat, upplevt, varit mer eller mindre med- 
skyldiga till, att vi långtar efter och ber om ett 
påtagligt budskap från himlen, ett vittnesbord

...en levande 
Kristus-ikon, så 

trogen originalet 
som knappast någon 

tidigare...
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harry potter o 

kjærlighetens kal
Tanker rundt tekstene for 5. søndag i påsketiden, 9. mai

Av søster Sheryl Frances Chen, ocso

Dersom du — sammen med alle femteklassin- 
ger i det ganske land — er med Harry Potter på 
hans spennende opplevelser, da vet du at Harry 
hadde det fælt da han bodde hos tanten og 
onkelen sin i Hekkveien 4.. Helt til han fikk 
innbydelse på den ellevte fødselsdagen sin om å 
gå på Galtvort høyere skole for hekseri og troll
dom. Harry er nemlig en trollmann. Han visste 
det ikke selv fordi han hadde vokst opp hos 
Dumling-familien, som er ‘gomlinger’ (d.v.s 
ikke-trollmenn som oss selv). Like før sitt andre 
år på Galtvort hjelper Harrys venn, Ronny 
Wiltersen, ham til å flykte fra Hekkeveien, og 
Harry besøker Wiltersen-familien, som er troll
menn.

ingenting om alminnelige gomling-ting som 
elektriske kontakter og Postverket. Men den 
største forskjellen som slår Harry, er følelsen av 
at alle som bor i trollmennenes hus, liker ham.

Evangeliet for den femte søndag i påsketiden 
(Joh. 13.31-35) ligner på oppdagelsen av at du er 
trollmann og ikke en gomling. Vi vet at vi er 
Jesu disipler ved vår nestekjærlighet.

Et vendepunkt i kristendommens historie 
Første lesning fra Apostlenes gjerninger 
(i4,.2ib-27) beretter om noen forkynnelsesreiser 
Paulus og Barnabas foretok seg. Teksten sier at 
Paulus og Barnabas gikk tilbake til Lystra etter 
at de hadde kunngjort det glade budskap i byen 
Derbe. Teksten nevner ikke at Paulus var blitt 
forsøkt steinet i Lystra! Dagens avsnitt kommer 
etter denne scenen i Lystra: Paulus og Barnabas 
helbredet en lam person, Lystras folk trodde 
apostlene var guder og ville ofre til dem. De 
kalte Barnabas for «Zeus» og Paulus for 
«Hermes». Paulus og Barnabas forsikret at de 
bare var mennesker, og at ære og hyllest kun 
skulle gis til den ene, sanne, levende Gud. Så 
kom noen jøder fra Antiokia til Lystra, steinet 
Paulus, slepte ham utenfor byen og trodde han 
var død. Paulus

Tenk deg at du var trollmann, men ikke vis
ste det. Hvordan kunne du da vite om at du var

hos trollmennene 
eller hos gomlin- 
gene? I trollmen
nenes hus dukker 
det rare og uforut
sigbare opp overalt: 
For eksempel speil 
som snakker 
gjenferd som klir
rer, og beboerne vet

Sr. Sheryl Frances Che?t ocso er 
cisterciensernonne i 

Mariaklosteret på Tautra; 
bakgrunn bl. a. som redaktør 

og bidragsyter til katolske 
tidsskrifter. °g
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videre til Derbe for å forkynne evangeliet, og 
her er det vi plukker opp tråden i historien.

Paulus og Barnabas drar altså tilbake til 
Lystra, hvor de nettopp hadde unngått å bli 
drept. Forståelig nok følte de seg kalt til å for
sterke disiplenes ånd og oppmuntre dem til å 
holde fast ved troen: «Vi må gå inn i Guds rike 
gjennom mange trengsler.» «Tro» betyr her å 
leve sin kristentro, virkeliggjøre evangeliets 

verdier i dagliglivet 
gjennom et liv viet til 
Kristus. Paulus 
Barnabas har nettopp 
opplevd slike prøvelser 
som kan komme til å 
bli krevet av en troende 
for å få del i «riket», det 
vil si, frelsen. De fort
setter standhaftig å for
kynne det glade bud
skap og oppmuntrer 
andre som er blitt kalt 
til å være disipler, til å 
fortsette på denne

beretter Johannes om det nye ved dette riket: 
«Jeg så en ny himmel og en ny jord.» Det finnes 
fire temaer i dette avsnittet: et nytt skaperverk, 
(creation), et nytt oppbrudd (exodus), en ny by 
og en ny tilværelse av uendelig lykksalighet. 
Johannes så at den første himmelen og den før
ste jorden var borte, og havet ikke fantes mer. 
Også i andre Mosebok, den vi kaller exodus, «er 
ikke havet mer» etter at Gud Herren hadde delt 
Sivsjøen i to, og israelittene gikk gjennom på 
tørt land. Oppbruddet fra Egypt var et nytt ska
perverk, a new creation.

Johannes så det nye Jerusalem stige ned fra 
himmelen fra Gud, pyntet som en brud for sin 
brudgom. Dette bildet av den nye byen forener 
det himmelske og det jordiske, og sammenlig
ningen med en brud gjør bildet menneskelig og 
nært. Bildet gjenspeiler profeten Jesaias forutsi
gelse (62.4-5) om at Gud vil kle Israel med 
frelsens drakt, som en brud pyntet med sine 
smykker.

Deretter hører Johannes: «Guds bolig er hos 
menneskene». Ordet som her brukes for bolig, 
har samme opprinnelse som shekinah, den syn
lige åpenbaringen av det nærvær Gud har lovet 
i pakten med Israels folk. Gud var med israelit
tene i ildstøtten og i skyen, og dette nye nærvæ
ret er enda bedre enn Guds bolig i paktkisten. 
Hans nærvær er nå like fortrolig som det ekte
skapelige båndet mellom brud og brudgom.

I dette nye ekteskapet mellom Gud og hans 
folk, skal det ikke lenger finnes død eller sorg, 
skrik eller smerte, fordi slikt tilhører den gamle 
ordningen. «Se, jeg gjør alle ting nye.» Den nye 
skapelsen gjør hele jorden om til velsignelse - 
det motsatte av forbannelsen som rammet 
Adam og Eva i Edens hage. I stedet for død, slit, 
smerte og tårer, skal ektemakene’ himmel og 
jord nå forenes i absolutt lykksalighet.

Søndagens salme 
nevner noen trekk 

ved Guds kjærlighet, 
som vi skal 

etterligne: Den er 
nådig, barmhjertig, 

langmodig og rik 
på miskunn.

°g

veien og følge Jesus.
Lesningen fra Apostlenes gjerninger slutter 

med ordene om at Gud har åpnet troens dør for 
hedningene. Paulus, jøde med kropp og sjel, vet 
nå at det er mulig for hedninger å gå inn i riket. 
Dette er en åpenbaring av dimensjoner for den 
nyfødte kirken! Faktisk er det et vendepunkt i 
kristendommens historie, og det er ikke tilfeldig 
at denne lesningen befinner seg midt i 
Apostlenes gjerninger. I kapittel 15 går Paulus og 
Barnabas opp til Jerusalem for å drøfte med 
apostlene og de eldste spørsmålet om disse nye 
hedningekristne. Sammen bestemmer de ikke å 
kreve av nye kristne at de må bli jøder først. Det 
er den kristne kirkes avgjørende løsrivelse fra 
sitt jødiske opphav.

Søndagens salme (145) taler om Guds omfat
tende kjærlighet. Herren er god mot alle, barm
hjertig mot alle sine skapninger. Hele din skap
ning takker deg, Herre. De troende kunngjør 
Herrens velde for alle mennesker, ikke kun for

l'

Kjærlighetsbudet
I evangeliet (Joh. 13.31-35) forteller Johannes om 
Jesu’ nye bud til sine disipler: Dere skal elske 
hverandre. Jesus sier han vil bli hos dem ennå 
en liten stund. Etter at han har fart opp til him
melen, må disiplene fortsette å elske hverandre 
på samme måten som Jesus har elsket dem. Den 
kjærlighet de kristne viser hverandre, skal være 
det tegn som gjør at alle kan gjenkjenne Jesu 
disipler. Denne kjærligheten skal være selve det 
karakteristiske trekk ved de kristne i denne «nye 
skapelse».

Det innebærer at vi ikke kan være kristne

jødene. Hvert menneske er kalt til å gå inn i 
Guds rike, et rike som står gjennom alle tider. 
Guds herrevelde skal stå gjennom alle slekter og 
generasjoner, det gjelder jøder så vel som 
ninger.

hed-

En ny himmel og en ny jord 
I denne søndagens andre lesning (Åp. 21.1-5),
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Teksten fra Apostlenes gjerninger gir inn
blikk i hva kjærlighetens utfordring kan inne
bære. Paulus og Barnabas går opp til Jerusalem 
for å rådføre seg med andre om de nye hed- 
ningekristne. De måtte overveie, be og samtale 
for å finne et livgivende svar. Til slutt følte de 
seg veiledet av Ånden 
til ikke å påtvinge 
andre sine egne erfa
ringer (å være gode 
jøder før de kunne bli 
kristne). Dette betød at 
deres eget syn på hva 
kirken var og er i ferd 
med å bli, måtte utvi
des. På samme måte 
kan et livgivende svar 
til en annen av dem 
Jesus døde for, innebære at vi må gi slipp på vår 
egen erfaring og ikke pålegge den annen våre 
egne idéer.

Søndagens salme nevner noen trekk ved 
Guds kjærlighet, som vi skal etterligne: Den er 
nådig, barmhjertig, langmodig og rik på mis
kunn. Paulus praktfulle hymne om kjærlighet 
i første korintierbrev utdyper temaet ytterligere. 
Slik er den kristne kjærligheten.

Johannes’ syn i Åpenbaringen er som et ekko 
av Jesaia 65.17: «Se, jeg skaper en ny himmel og 
en ny jord. Ingen skal minnes det som var, 
ingen skal tenke på det mer.» Det gir oss en 
annen clue’ om hva vår kjærlighet bør være. Vår 
plikt til å elske gjør forsoning og tilgivelse nød
vendig. Når det er tilfelle, er det klokt ikke å 
trekke konflikter og uoverensstemmelser fra for
tiden inn i bildet. Slik far begge sider en ny 
start.

alene: To personer er minimum om kjærlighet 
skal kunne oppstå. Kristne må leve i fellesskap 
for at Guds utøsende kjærlighet skal finne 
uttrykk i tjeneste og godhet for andre. Den 
kristne kjærlighet er alltid ‘relasjonell’, og når 
våre relasjoner preges av kjærlighet, forkynner vi 
det glade budskapet om Jesus Kristus.

Hvordan kan kjærlighet være et bud? I det 
gamle testamentet var de ti bud en del av pak
ten mellom Gud og Israel. Dette nye budet er et 
tegn på den nye pakt. Den nye pakt, som er for
seglet med Jesu’ blod, viser at kjærligheten er 
mer enn et bud - den er en gave. Jesus er kilden 
til den kjærlighet kristne viser hverandre. Det er 
Jesu kjærlighet som konstituerer kristent felles
skap.

...vi kjente ikke det 
fulle omfang av 
Guds overdådige 
kjærlighet før han 
hadde gitt sin egen 
sønn for oss.

På hvilken måte er budet nytt? Noen lærde 
hevder at Jesu lære er ny fordi han prioriterer 
budet om nestekjærlighet - bare budet om å 
elske Gud rangeres høyere - og fordi Jesus gjør 
begrepet «vår neste» til noe svært omfattende. 
Men det virkelig nye ved kjærlighetsbudet har 
med den nye pakt å gjøre, som preges av de 
kristnes nære og fortrolige forhold til Gud. Gud 
vil ikke bo i en paktkiste i ørkenen, men være 
blant sitt folk. Fortrolighet med Gud, en fortro
lighet lik den vi finner i ekteskapet, føre til 
kunnskap om Gud, som er kjærlighet. Å kjenne 
Gud er å elske ham; å kjennes av Gud er å elskes 
av ham. Den kunnskap om Gud kristne kan få, 
er ny fordi vi ikke kjente det fulle omfang av 
Guds overdådige kjærlighet før han hadde gitt 
sin egen sønn for oss.

Kjærlighetens utfordring 
Er det vanskelig eller lett å elske? Teologen 
Frederick Buechner sier at «kjærligheten er den 
mest maktfulle og den mest maktesløse av alle 
makter. Det er den mest maktfulle fordi det er 
det eneste som kan overvinne den uinntakelige 
festning som menneskehjertet er. Det er den 
mest maktesløse fordi den ikke kan gjøre noe 
unntagen ved samtykke. Å si at kjærlighet er 
Gud, er romantisk idealisme. Å si at Gud er 
kjærlighet, er enten dråpen som får begeret til å 
flyte over, eller den ytterste sannhet. I den krist
ne oppfatning er kjærlighet mer en gjerning av 
viljen enn en følelse».

Ved å slå det himmelske og det jordiske sam
men, har Gud gjort det mulig for oss å elske slik 
han elsker. Vi er påbudt å elske hverandre for - 
etter Jesu himmelfart - er det kun i Jesu etter
følgere at verden kan møte Ham. Verden vil 
gjenkjenne det særegne ved den kristne kjærlig
het. Måtte vi leve slik at, vi, som Harry Potter, 
vet hvem vi egentlig er, og at gomlingene får 
vite hvem vi er ved den kjærlighet vi viser hver
andre.

C/3
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st. hallvard -
storbyens vokter og

samvittighet
Av Helge Magnus Iversen

I snart tusen år har en katolsk helgen preget Oslos byvåpen og overlevd både plyndringer, 
bybranner og reformasjon. Fremdeles representerer St. Hallvard en utfordring og et forbilde i en 
moderne storby.

reformasjonen var han Norges fremste helgen 
nest etter St. Olav, og han var kjent over store 
deler av Nord-Europa. I de siste årene har han 
også fatt en mer profan markering gjennom kul
turarrangementer i Gamlebyen på sin dødsdag.

Hvem var denne bondesønnen fra Lier som 
fikk en så sentral plass i norsk kirkeliv i fem 
hundre år, og som gjennom snart tusen år har 
vært uløselig knyttet til Oslo by? Og hvorfor? 
Har han fremdeles aktualitet?

«Beskyttet gravid kvinne — drept av våpendes- 
perados». Det lyder som et medieoppslag om 
tilfeldig storbyvold. Det kan det utvilsomt være, 
men det er også kortversjonen av et bestialsk 
dobbeltdrap på Lierstranda i 1043. Over
fallsmennene kastet offeret, kjøpmann Hallvard 
Vebjørnsson fra Huseby i Lier, i Drammens- 
fjorden, og de gravde ned liket av den unge hus
hjelpen på stranden.

Den unge kjøpmannen fra Huseby, han var 
født rundt 1020, er bedre kjent som St. 
Hallvard, skytshelgen for Oslo by og Oslo Kate

dralskole og he
raldisk foreviget i 
Oslos byvåpen. 
Hans dødsdag er 
tradisjonelt satt til 
15. mai, og denne 
dagen feires han 
stadig i katolske 
menigheter i Nor
ge, Sverige og Is
land. Frem til

Kilder
St. Hallvard nevnes i skriftlige kilder allerede i 
1070-årene. Den tyske historiker Adam av 
Bremen (1040-1085) omtaler ham i sitt hoved
verk Gesta Hammaburgensis ecclesiæ pontificum 
(om erkebispedømmet Hamburg/Bremen, som 
også omfattet Norge før landet ble egen kirke- 
provins i 1153). Senere er St. Hallvard utførlig 
omtalt i den såkalte Hallvardslegenden, et dikt
verk på latin som trolig er utformet ved bispese
tet i Oslo allerede på 1100-tallet. I denne finnes 
sterke elementer fra utenlandsk ikonografi, hel- 
genlitteratur og kirkemusikk smeltet sammen
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med den lokale tradisjon om Hallvard Ve- 
bjørnsson. Det har også eksistert en noe senere 
norsk/islandsk saga om ham.

Fra siste halvdel av 1200-tallet dukker han 
opp også i billedkunsten: Scener fra Hall- 
vardslegenden er skildret i takmaleriene i stavkir
ken i Vang i Valdres (som ble solgt til Tyskland 
på 1800-tallet), og St. Hallvard opptrer på sekret- 
seglene til biskop Andreas av Oslo fra 1267 og 
Oslo domkapittel fra slutten av 1200-tallet. Fra 
begynnelsen av 1300-tallet kjenner vi en tre- 
skulptur fra Botne kirke i Vestfold (en kopi av 
denne smykker festsalen på Oslo katedralskole).

Middelaldernedtegnelsene om St. Hallvard 
representerer mer en kirkelig markedsføring av 
helgendyrkelsen enn biografiske data om den 
historiske Hallvard Vebjørnsson. Om hans 
korte liv vites lite utover det at han fulgte sin far 
på handelsreiser i Norge, Sverige og Østersjø- 
området. Men hans voldsomme død og etter
følgende hendelser er mer omskrevet.

tilbud om å garantere rettergang etter loven og 
holde dem skadesløse, og til tross for at kvinnen 
sa seg villig til å bære jernbyrd for å bevise sin 
uskyld, endte det med at de skjøt Hallvard i hal
sen med pil og slo ihjel kvinnen. Kvinnen grav
la de på stranden, men Hallvard ble senket i 
fjorden med en sten bundet til halsen.

At liket senere fløt 
opp, fremdeles bundet 
til stenen, representerte 
i samtiden et under og 
jærtegn. Moderne vi
ten forklarer fenome
net med at et lik i vann 
utvikler så mye gass at 
det tilsvarer en opp
drift på tyve kilo. Så 
om stenen var tung, var den ikke tung nok for 
formålet: å skjule liket for alltid. Etter at liket 
dukket opp, ble Hallvard gravlagt med stor 
prakt i hjembygden, og etter det begynte det å 
skje jærtegn og helbredelsesundere ved hans 
grav, beretter Adam av Bremen bare tredve år 
senere. Hallvards ry for hellighet vokste raskt, 
først i nærområdet og også utover Østlandet, og 
han ble dyrket som martyr fordi han døde i for
svar for en uskyldig. Han ble tidlig helgenkåret, 
men tidspunktet er ukjent.

... ble dyrket som 
martyr fordi han 
døde i forsvar for en 
uskyldig.

Hva skjedde?
Ifølge tradisjonen skulle han krysse Dram- 
mensfjorden i båt da en ung, gravid kvinne kom 
løpende og ba om bli rodd over fjorden. Tre 
menn var etter henne og beskyldte henne for 
tyveri, og hun fryktet for sitt liv. Forfølgerne tok 
dem igjen ute på fjorden. Til tross for Hallvards1

Hvorfor slikt ry?
Men hvorfor slutter ikke historien der, med en 
lokal helgen? Hvorfor ble han senere skrinlagt i 
Oslo, i kongens og biskopens nærhet, og hvor
dan ble han nasjonal helgen og symbol, bare 
overstrålet av Olav den hellige? Ingen svar er 
selvinnlysende, og forståelsen av Hallvards ufri
villige rolle må søkes med hans samtid som bak
teppe. Tradisjonen hevder, men uten full sikker
het, at Hallvard på morssiden hadde ættelinjer 
til Olav den helliges mor Asta. Derigjennom var 
han også i slekt med Olavs halvbror Harald 
Hardråde, som i 1045 krevde kongemakt og ble 
enekonge fra 1047.

Kong Harald la seg raskt ut med erkebisko
pen i Hamburg, særlig ved at han selv innsatte 
biskoper som enten ikke var kirkelig vigslet i det 
hele tatt, eller som var vigslet i Frankrike eller 
England, altså utenfor erkebiskop Adalberts 
jurisdiksjon. I tillegg anklaget erkebiskopen 
Harald for økonomiske overgrep mot Kirken 
ved at ham ikke skilte mellom kronens og 
Kirkens økonomi. Det tilspisset seg da kong 
Harald sendte erkebiskopens delegasjon på dør

, i
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med ordene «jeg kjenner ikke til annen erkebis
kop eller herre i Norge enn kongen selv» - en 
formulering professor Halvdan Koht omtaler 
«som uttalt av en bysantinsk despot». På den 
annen side vegret erkebiskopen seg for å aner
kjenne Oslos notorisk første biskop, Asgaut (i 
embedet 1047-1066) som var vigslet i Roma av 
paven selv!

Stridighetene til tross, kong Harald var en 
flittig kirke- og administrasjonsbygger - to 
ting som for ham gikk hånd i hånd. Striden mot 
erkebiskopen var det første tegn på den makt
kamp som noen tiår senere skulle bryte ut for 
fullt, både i Norge og i Europa, mellom kirke og 
kongemakt. Selv om de norske bispedømmene 
på denne tid ennå ikke var administrative stør
relser eller økonomisk/politiske maktsentra av 
betydning, begynte kirkelige tyngdepunkter å 
avtegne seg i Nidaros, Bjørgvin og Oslo. 
Bjørgvin, eller mer presist Selje, hadde forlengst 
fatt sin helgen i St. Sunniva, og Nidaros fikk sin 
i St. Olav umiddelbart etter helgenkongens 
død. Oslo hadde ingen helgen, og skal man spe
kulere, er det fristende å mistenke både kong 
Harald og biskop Asgaut for å ønske seg en 
lokal helgen med et udiskutabelt ry. Hallvard 
Vebjørnsson fyllte betingelsene, og ifølge tradi
sjonen ble han på kongens befaling allerede i 
io53 gravd opp og flyttet til Mariakirken i Oslo 
(kongens kirke på kongsgårdens grunn!) der 
han ble skrinlagt bak høyalteret. Da 
Hallvardskirken (bispekirken!) sto ferdig tidlig 
på 1100-tallet, ble han flyttet dit og fikk selskap 
av Sigurd Jorsalfar. Tidspunktet 1053 er imidler
tid usikkert. Men selv om St. Hallvard skulle 
være skrinlagt i Oslo så sent som 1120-30, indi
kerer intensiteten i helgendyrkingen at han ble 
brukt for å fremme byens og etterhvert bispe- 
stolens anseelse.

Allerede i 1137 ble Hallvardskirken plyndret 
og brent av danskekongen, men helgenskrinet 
og relikviene ble reddet ut og senere ført tilbake 
og oppbevart i den gjenoppbygde kirken helt til 
utgangen av katolsk tid. Men som symbol for 
Oslo by har St. Hallvard i beste velgående også 
overlevd reformasjonen og 450 lutherske år. 
Norges hovedstad regner ham stadig som byens 
skytshelgen, hans navn er fremdeles knyttet til 
ruinene av middelalderens bispekatedral i Oslo, 
og en av byens katolske sognekirker og byens 
fransiskanerkloster bærer hans navn. Oslo bys 
«fortjencstmedalje» er oppkalt etter St. Hall
vard, likeledes tidsskriftet for byhistorie.

Og nettopp i en multikulturell, moderne 
storby kan St. Hallvard, snart tusen år etter sin 
død, stadig fremstå som et forbilde på høvisk 
fremferd og på viljen til å beskytte den svake og 
hindre urett. At han gjorde det med livet som 
innsats, er Hallvard Vebjørnssons største 
helgeninnsats, og i det utfordrer han vår med
menneskelighet.

Litteratur:
Vera Henriksen: Fra kristning til reformasjon, 
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Et sjeldent St. Hallvard-bilde - fra en alterkalk forarbeidet i Norge ca. 
nå i Nationalmuseet i Stockholm. (Fra boken: «Fra Urtegaten til 
Ener haugen. St. Hallvard menighet 100 år» av Johs. Bruce.)
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omtale
Qumran. Det er tekster som kan 

Salmenes bok eller om
settelser. Men disse tekstene er 

alt spennende for bibel- 
forskere, ikke vanlige norske 
lesere.

Jødiske bønner 

før Jesus
Torleif Elgvin:
Mine lepper spiller fløyte 
Verbum forlag 2003, 156 sider

minne om 
de sangene vi finner hos de gam
meltestamentlige profetene.

Enkelte av bønnene er vakre, 
enkle og rørende. De appellerer 
antakelig til en norsk, kristen leser 
på grunn av sin likhet med bibel
ske bønner. Andre av bønnene i 
boken er mer fremmedartede. 
Det er heller ikke så rart. Det

mest av

En annen viktig del av biblio
teket fra Qumran var katekismer, 
bibelkommentarer, profetier og

Denne boken er en sjeldenhet:
Den gir oss tekster fra dødehavs- 
rullene og andre, samtidige 
manuskripter i norsk oversettelse.
Dødehavsrullene er tekster som 
har vært innhyllet i et hemmelig- 
hetsfiillt slør siden de ble funnet i 
Qumran mellom 1947 og 1956.
Og nå far vi ta en titt bak sløret.

Torleif Elgvin, som står for 
utvalget og oversettelsen, er en av 
Norges fremste kjennere av døde
havsrullene. Han er med i den 
internasjonale gruppen som 
arbeider med å tyde, tolke og utgi 
disse gamle jødiske skriftene. Han 
har studert og forsket i Israel i en 
årrekke og har doktorgraden sin 
fra Det hebraiske universitetet i apokalypser. Disse tekstene viser

forskerne at samfunnet i Qumran
Hva er det så Elgvin gir oss var på kant med det jødiske sam- 

når han nå gjør deler av døde- funnet generelt og med prestene i 
havsrullene tilgjengelige på norsk? Tempelet i Jerusalem spesielt. De 
Det er poetiske tekster og bønner 
fra cirka 250 år før Kristi fødsel til 
noen år etter hans død.

En fjerdedel av dødehavsrul
lene består av bibeltekster, og 
samtlige av de gammeltestament
lige bøker ble funnet i grottene 
ved Qumran, så nær som Esters 
bok. Disse skriftene har 
spennende for bibelforskere, for 
de kan være

dreier seg ikke om bønner fra vår 
arv, det er jødiske bønner - to 
tusen år gamle.

Det å lese og forstå så gamle 
tekster, er ikke enkelt. Men 
Elgvin har forsynt boken med en 
grundig innledning, og hver bønn 
følges av en note som 
tekstenes historiske kontekst. 
Dermed gir disse bønnene et inn
blikk i en viss type jødisk from- 
hetsliv fra tiden rundt Jesu fødsel.

Men Jesus tilhørte ikke Qum- 
ransamfunnet. Fra tid til annen 
dukker det opp spekulasjoner: 
Kan Jesus ha gått i lære der? Var 
det derfor han skilte seg ut når 
han startet sitt offentlige virke? 
Johannes døperen bodde i ørke- 

- kan han ha vært en venn av

A' ‘VYI

V

* forklarer

mine lepper 
spiller fløyte

Jerusalem.

forteller historien om et lite sam
funn i frivillig eksil i ørkenen, 
opptatt av å dyrke sin egenart. De 
ventet på endetiden, og i mellom
tiden var de opptatt av kultisk 
renhet og polemikk mot storsam
funnet.

nen
Qumransamfunnet? Det er bred 
enighet blant forskere om 
ikke stemmer, først og fremst 
fordi ingen ting i skriftene fra 
Qumran kan sees å peke frem 
mot det som ble det sentrale i Jesu

at dette

Men de hadde også et rikt forkynnelse, 
bønneliv, og Elgvin gir oss i sin

....... bok et bredt utvalg av bønner fra
tu hjelp 1 det møy- dødehavsrullene og andre, samti- 

sommelige arbeidet med å spore dige manuskripter Noen L dem 
overlevenngen av de tekstene vi er fra den bredere iodict \legger ti! grunn for våre bibelover- nen, og^^t^

I den grad bønnene i denne 
boken representerer det utvalget 
av alminnelige bønner 
brukt i Qumran, kan dette lære 

den religiøse kontek
sten Jesus sto i. Han kan godt ha

vært

som ble

!
oss noe om
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bedt enkelte av disse bønnene, og 
kanskje vil han tre tydeligere frem 
for deg i sin historiske kontekst 
gjennom lesningen av disse tek
stene.

Det som virkelig vil kunne 
interessere kristne av ulike konfe
sjoner i denne boken, og som 
kanskje senere bør komme i en 
egen og noe utvidet bok for seg, 
er redegjørelsene for vårt gudsbil- 
de. Enig eller uenig: Her er forfat
terne dristige. Vi far innblikk i 
kvinneteologien på 1970-tallet og 
den nye gudsidentifikasjon for 
kvinnene. Denne identifikasjon 
ble den gang presentert i motset
ning til det gudsbilde mange stre
vet med - den dominerende Gud 
som sprer frykt for Guds dom,

vikling fra barn til voksen. Her 
illustreres teksten med instruktive 
plansjer over gudsbildet hos men
nesket i de forskjellige aldersstadi- 
er. De redegjør også for den mis
bruk av religion og religiøs tro 
som har ødeleggende følger for 
tilhengerne og de troende, men 
presiserer samtidig at det er ukor
rekt å snakke om destruktiv religi
on, for religionen er i seg selv 
aldri destruktiv; det er den bare 
når den blir misbrukt.

Etter på en instruktiv måte å 
ha tatt for seg hva de kaller «guds
forgiftning», trekker forfatterne i 
siste del av boken frem hva de 
mener er gode og styrkende guds- 
bilder, viktige for våre liv og vår 
tro. Her brukes Matteus-evangeli- 
et som utgangspunkt. Kohn har 
her noen «stoppesteder» i 
Matteus-evangeliet som hun hvi
ler ved, og så gir hun leserne sine 
veloverveide betraktninger. Her 
møter vi den teologisk lærde 
Rosemarie Kohn. Det er heller 
ikke tvil om at Susanne Sønderbo 
har et godt grep om sitt emneom
råde: psykologi/religion/terapi. 
Hun far flere steder frem hvorle
des den frigjørende Gud må fa 
overtaket i oss. For begge forfat
terne dreier det seg om for oss 
mennesker - oss kristne først og 
fremst, kanskje? - å møte utfor- 
dringens og forvandlingens Gud. 
Disse teologiske og psykologisk 
terapeutiske delene av boken tar 
med andre ord opp tunge religiø
se og eksistensielle spørsmål på en 
beundringsverdig måte, i et greit 
språk, slik at leserne ikke blir 
skremt bort fra emner som kunne 
ha virket teologisk vanskelige for 
ikke-teologer.

En ting denne anmelder vil 
bemerke spesielt, er litteraturlis
ten forfatterne har tatt med 
bakerst i boken. Den er tydeligvis 
ikke ment som en paradeoppstil- 
ling over deres egen lærdhet og 
innsikt: Bøkene det henvises til, 
er overkommelig lesning for de 
aller fleste «bokvante» med inter
esse for de emner boken tar opp.

Baby Johannessen

Men det er villedende at 
Verbum har utformet boken nær
mest som en bønnebok. Verbum
er et kristent forlag, og dette er 
ikke kristne bønner. Det er til dels 
vakre tekster som har en historie å 
fortelle, og det er der deres verdi 
ligger for oss.

Susanne Kjekshus Koch

Gode Gud? 

Gudsforgiftning og 
gudsbilder

Rosemarie Kohn & 
Susanne Sønderbo:
Gode Gud? Gudsforgiftning 
og gudsbilder.
Pax Forlag A/S, Oslo 2003, 
182 sider

.

Dette er en redigeringsmessig sett 
rotete bok, om det nå skyldes for
fatterne Rosemarie Kohn 
Susanne Sønderbo eller forlaget. 
Innholdsmessig er det nemlig to 
bøker: en om et viktig teologisk 
emne, nemlig gudsbilder, og en 
polemisk, hva denne anmelder vil 
kalle «pamflettdel», om homofi- 
listriden i Hamar bispedømme. I 
tillegg kommer at de to forfatter
ne har skrevet kapitlene «hulter til 
bulter», med initialene sine på 
slutten av de enkelte kapitler. Selv 
endte jeg opp med å markere i 
begynnelsen av hvert kapittel ini
tialene til den enkelte forfatter. 
Det vil jeg anbefale nye lesere å 
gjøre også.

Det som fra forlagets side kan
skje er vurdert som mest «sensa
sjonelt» i boken, er vel reaksjone
ne pro et contra som kom i for
bindelse med Siri Sunde-saken. 
Men mye av dette er allerede 
kjent stoff. Her hadde det, som 
nevnt, klart seg med en separat 
«pamflett».

°g

som forfatterne sier. Kohn ønsker 
å fa frem at Gud er en nådig Gud, 
som dekker over vår fortid med 
tilgivelse, og, som hun sier, «kler 
fremtiden vår med håp».

Hun stiller også spørsmålet 
om hvorfor den dømmende og 
fordømmende Gud er blitt så 
dominerende og tilstedeværende 
hos mange mennesker. I et kapit
tel kommer Sønderbo inn på 
hvordan gudsbilder oppstår, og 
hun gir flere eksempler på demo
niske og destruktive gudsbilder. 
Det mener forfatteren er fordrei- 
de gudsbilder, som oppstår ved at 
ett aspekt eller én fremtredelses- 
form av Gud blir overbetont og 
gjort absolutt, d.v.s. en ensidig 
moralistisk Gud som ubarmhjer
tig straffer synder.

Forfatterne tar også opp men
neskets personlighets- og trosut-
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grunnleggende rettighet, for alle 
landets borger».

For første gang er India blant 
de land hvor US Commission on 
International Religious Freedom, et 
rådgivende organ for den ameri
kanske kongressen, mener det er 
grunn «til stor bekymring» for 
alvorlige brudd på religionsfrihe
ten. Kommisjonens formann 
påpekte nylig bl.a. at den indiske 
regjering «ennå ikke har trukket 
noen til ansvar» for opptøyene i 
Gujarat-provinsen i 2002 der ca. 
2000 mennesker, flesteparten 
muslimer, ble drept. Andre land 
på kommisjonens liste er Burma, 
Kina, Eritrea, Iran, Nord-Korea, 
Pakistan, Saudi Arabia, Sudan, 
Turkmenistan og Vietnam.

Religionsfriheten 
trues 1 India 

Siden hindu-partiet Bharatyia 
Janata Party, BPJ, fikk makten i 
India i 1999 via en samlingsregje
ring, har vold mot muslimer og 
kristne økt kraftig; muslimene 
utgjør ca. ti prosent av befolk
ningen, de kristne tre. Oppslut
ningen om BPJ-partiet har økt 
siden 1999 og volden i takt med 
det, sier indiske kirkeledere. I 
politisk øyemed bruker hindu- 
ekstremister regulær hetskampan- 
je og ryktespredning mot landets 
kristne: Kristne misjonærer ankla
ges for å tvinge hinduer til å kon
vertere til kristendommen og for 
å være en trussel mot Indias reli
giøse identitet. Terror mot de 
kristne skal skremme dem tilbake 
til den rette indiske tro, hinduis
men.

viktig at mennesker som utøver 
sin tro, beskyttes mot overgrep. 
Men i utøvelsen av sin tro må 
man respektere andres frihet og 
rettigheter. Nettopp fordi religion 
kan brukes politisk, skaper religi
onsfriheten en sterkt behov for et 
bredt menneskerettighetsvern. 
Derfor kan religionsfrihet begren
ses hvis den utfordrer offendig 
sikkerhet og orden eller individers 
frihet og rettigheter.»

ROPET FRA ØST

Skitt og kanel i vår 
historie

«Kulturarv» er altså et kritisk ord 
som gjør det nødvendig å skille 
mellom skitt og kanel i vår histo
riske arv. Heksebrenning hører 
ikke med til kulturarven, selv om 
det hører med til vår historie. 
Stavkirkene, derimot, eller Bachs 
musikk og Grundtvigs salmer, de 
hører med, skriver Svein Aage 
Christoffersen, professor ved Det 
teologiske fakultet, Universitetet i 
Oslo, i Verdens Gang. Og fortset
ter: «Dermed er det ikke sagt at 
alt som er negativt, bare skal siles 
fra og glemmes. Det skal tvert 
imot huskes, først og fremst for 
ofrenes skyld, men også av hensyn 
til vår kulturelle selvforståelse. En 
viktig del av den kristne kulturarv 
er nettopp en form for hukom
melse som gir rom for ofrene for 
egne og andres overgrep. Det 
hører med til vår kristne kulturs

THETABLET

Tro, frihet og

SAMVITTIGHET 
«Beskyttelse av tanke, samvittig
het, religion og overbevisning er 
et kjerneområde for Amnesty 
International,» understreker Pet
ter Eide, generalsekretær i Am
nesty International, i bladet Ropet 
fra ost, som utgis av organisasjo
nen Misjon i ost. «Mennesker 
over hele verden blir utsatt for 
grusomme overgrep på grunn av 
sin religion eller overbevisning. 
Muslimer i Kina, kristne i India, 
jøder i Russland og urfolk verden 
over er blant dem som stadig blir 
utsatt for overgrep. Det er svært

Både Indias Kristne Råd 
landets katolske biskoper har 
gjentatte ganger protestert mot 
volden og overgrepene, som ram
mer både kristne 
rundt om i landet. «Politiet 
statsmakten stiller ofte som til
skuere eller indirekte støttespil
lere» for disse voldsmennene, 
heter det i en fersk uttalelse fra 
rådet. De katolske biskopene 
påpeker, etter nok en voldelig 
aksjon mot en landsby i delstaten 
Orissa, at den indiske regjeringen 
har «grunnlovfestet plikt til å for
svare folks liv og verdighet», og 
«plikt til å sikre religionsfrihet, en

°g
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historiske bevissthet og vår kritis
ke omgang med oss selv og andre.

VERDENS GANG

Frihet for voksne og trygghet for 
barna kan kollidere. Her må hen
synet til barna være viktigst.’»

VÅRT LAND

FN-forhandlinger i fjor høst like
vel ikke førte til enighet. En FN- 
konvensjon mot kloning, med 
klare sanksjonsmidler og en inter
nasjonal overvåkingsinstans, vil 
utvilsomt være retningsgivende. 
Men forbudet må være omfat
tende, fordi enhver oppdeling i 
reproduktiv kloning på den ene 
side og terapeutisk kloning på 
den annen, er et selvbedrag. 
Fortsatt krever land som Kina og 
England at et forbud kun skal 
omfatte reproduktiv kloning, 
men de sørkoreanske eksperimen
tene avslører at dette kun holder i 
teorien: Enhver ‘klon’ er et repro
dusert vesen, identisk med origi- 
nalens kromosomer. Hva som 
skjer med den, avhenger av viten
skapens ønsker: Hvis klonen skal 
vokse opp, planter ‘skaperne’ den 
inn i en kvinnes livmor; hvis 
stamcellene skal brukes til forsk
ning,
Terapeutisk kloning er med på å 
skape forutsetningene for å utvik
le teknikker til bruk ved repro
duktiv kloning - og er derved 
indirekte pådriver for reproduktiv 
kloning.»

Mange kirkelige ledere har

Ikke enestående 
«Vi må kompromissløst gjøre opp 
med kirkens medvirkning til at 
ondskapen har kledd og fortsatt 
kler seg i sakrale klær,» skriver 
Halvor Nordhaug, rektor ved 
Menighetsfakultetets praktisk- 
teologiske seminar. «Ingen kristne 
må tro at de av Gud er satt i en 
stilling som gir dem rett til å eie 
og forføye over sannheten på en 
slik måte at andres religionsutø
velse hindres. Både historien og 
teologien lærer oss dessuten at vi 
ikke kan anse den ‘kristne kultur’ 
eller den historiske og aktuelle 
‘kristendommen’ som etisk 
kulturell overlegen, for ikke å si 
enestående i forhold til andre reli
giøse fellesskap.»

Forskningens irrveier 
«Få filosofer har advart så sterkt 
mot å degradere mennesket til en 
vare som Immanuel Kant i sin tid 
gjorde. Det er derfor litt av et 
eiendommelige sammenfall at 
nettopp nå, i forbindelse med 
200-årsdagen for hans død, går 
nyheten verden rundt om de før
ste klonede menneskelige embry
oer (i Sør-Korea),» skriver Matt- 
hias Gierth i den økumeniske 
ukeavisen Rheinischer Merkur. 
«For Kant betød menneskeverd at 
man aldri må betrakte mennesket 
som middel, men alltid som mål i 
seg selv. Denne visjonen vil for 
alltid forbli uoppnåelig for de 30, 
allerede ødelagte sørkoreanske 
‘kloningene’.

Dette asiatiske tabubrudd 
understreker at det haster med et 
internasjonalt forbud mot klo
ning, et forbud mange har etter
lyst i flere år. Men verdenssam
funnet har hittil vegret seg, sist da
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LUTHERSK KIRKETIDENDE

Frihet - på barns
BEKOSTNING 

«Tro ikke at det blir stille på are
naen fremover. Familiepolitikken 
blir en stadig tydeligere verdi
kamp,» skriver Odd Anders With, 
kommunalråd i Trondheim, i for
bindelse med diskusjonen om 
«homo-ekteskap» og homofile 
pars krav om rett til å adoptere 
barn. «Vi registrerer at voksnes 
behov for ‘frihet’ altfor ofte går 
foran barnas behov for nærhet og 
trygghet. Forpliktelse er blitt et 
litt fremmed ord i flere generasjo
ner. Ordene toleranse og utydelig- 
het oppfattes å ha samme inn
hold.» With understreker at både 
barns rett til en mor og en far og 
«ekteskapets særstilling er solid 
støttet opp om, faglig, politisk og 
ideologisk i regjeringens familie- 
melding».

Han minner også om at «i den 
bredt sammensatte Verdikommi
sjonens verdimelding, Et brev om 
friheten, står det bl.a. følgende: 
‘De voksne har frihet til å velge 
samlivsform. Det har ikke barna.

10 ÅR MED KATOLSK FORUM ASKER OG BÆRUM

Vi feirer jubileet med seminar i menighetssalen, Mariakirken, 
Stabekk, 8. mai 2004, kl. 11.00-18.00.
Kl. 11.00 og avslutter med messe i Maria-kirken kl. 17.00.
Kl. 11.00 Ankomst, kaffe og te.
Kl. 11.15
Margunn Sandal, generalsekretær i Norske Kirkeakademier.
Kl. 12.30 “Det salaale rom”. Foredrag med lysbilder ved sivilarki
tekt Kjell Lund.
Kl. 13.45 Serveres en lett lunsj.
Kl. 14.45 “Kirkemusikk = liturgi, sang og poesi” ved Wolfgang 
Plagge, organist og komponist.
Kl. 16.00 “Men størst av alt er kjærligheten” ved pater Iru 
Pethuruppillai, St. Olav menighet.
Kl. 17.00 Messe i Mariakirken.
Det blir kaffepauser mellom foredragene med anledning til samta
le og spørsmål til foredragsholderne.
Påmelding til jubileumsseminaret til Liv Wethe, 
telefon/fax 67 17 39 34 eller til Rønnaug Aaberg Andresen, 
telefon 66 78 12 29, fax 66 90 27 10 eller 
e-mail: ronnauga@online.no

;!■

j“Det finnes ikke noe alternativ til dialog...” ved
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ger, utnevner dens biskoper i bas
ketak om verdslige verdier, krever 
av Kirken at den skal være en sosi
aldemokratisk arbeidsplass og 
truer menigheter med represalier 
om homofilt samliv ikke blir 
akseptert i bønnefellesskapet,» 
skriver Jan E. Hansen i Aften-

kommet med sterkt kritikk mot 
de sørkoreanske forsøkene, hvor 
embryoene ble kastet etter at 
ønsket stamcellemateriale var 
samlet inn. Mange ser forsøket 
som et farlig skritt i retning av 
uregulert kommersialisering av 
menneskelig liv. Biskop Elio 
Screggia, visepresident i Det pave
lige råd for livet, sier innhenting 
av stamceller fra embryoer som 
kastes etterpå, er en fremgangs
måte «full av ulovlige handling- 

RM/THETABLET

Europa og Quaker Council of 
Ministers. Det er særlig det enkel
te lands rett til å avvise søknader 
før en evt. ankesaken er ferdigbe
handlet, samt utarbeidelse av en 
liste med «sikre tredje land» hvor 
asylsøkere skal kunne sendes uten 
fare for sin sikkerhet, som påtales. 
Intet land kan anses som absolutt 
sikkert, mener de fem.

En rapport utarbeidet av JRS, 
Jesuit Refuge Service, med base i 
Roma, kritiserer europeiske regje- 
ringer for økende bruk av interne- 
ringsleirer for flyktninger og asyl
søkere. «Asyl innen EU blir stadig 
barskere og mer avskrekkende,» 
sier en talsmann for JRS. «Asyl er 
en menneskerett og følgelig i tråd 
med et rettsbasert styre, men 
fungerer det dessverre ikke i Eu
ropa som helhet.»

I det svenske katolske tids
skriftet Signum skriver Anna 
Maria Hodacs at «de felles EU- 
reglene kommer sannsynligvis til 
å ligge på et meget lavt ambi
sjonsnivå og under det nivå som i 
dag anvendes i Sverige og i andre 
forholdsvis generøse medlems
land. En rekke frivillige svenske 
organisasjoner som Amnesty\ 
Caritas, Redd Barna, Røde Kors 
underkjenner forslaget fra EU- 
konventet og krever en redegjø
relse fra den svenske regjeringen 
om hvordan den vil forholde seg 
under de felles forhandlingene.» 
Men heller ikke Sverige samsvarer 
de «fine honnørord» med den fak
tiske behandling av flyktninger og 
asylsøkere, ifølge Hodacs: Ofte 
brukes honnørdord nettopp til å 
dekke over en alt annen enn 
human behandling! I Europa som 
helhet synes det «mer politisk 
gangbart å bygge murer enn å for
søke å virkeliggjøre rettferdighet 
og medfølelse innen rammen av 
de muligheter som faktisk finnes. 
Å gi ordene tilbake deres rette 
betydning, er et første skritt mot å 
forhindre et totalt moralsk 
sammenbrudd i flyktningepoli
tikken både i EU og i Sverige,» 
skriver Hodacs.

posten.
«Dette kan også ligne funda

mentalisme, statlig og sekulari
sert, fordi politikerne er vant til at 
ikke-religiøse idéer skal definere 
religionens plass i statskirkesam- 
fiinnet.»

er».
AFTENPOSTEN

Religiøs interesse i
SAMTIDSKULTUREN 

«Vi opplever i dag at religion som 
fenomen setter mer preg på sam- 
tidsscenen enn mange ville trodd 
for 25 år siden. På den ene siden 
har vi en fornyet interesse for tra
disjoner og kultur som religion i 
dag nyter godt av, fordi religioner 
på mange måter forvalter mye av 
kulturarven,» skriver Jan-Olav 
Henriksen, professor ved Menig
hetsfakultetet, i en kronikk i 
Aftenposten.

«Dette synes å fylle et viktig 
behov i samtidskulturen. På den 
annen side er religiøse interesser 
sammenfiltret med mange av 
dagens politiske konflikter. De 
skaper et bilde av religion som 
konfliktskaper og grunnlag for 
irrasjonell fanatisme. Midt mel
lom disse to versjonene av religi
on står de grupper av mennesker 
som lever som troende og prakti
serende religiøse, uten å være ver
ken voldelige fanatikere eller 
interessert i religion bare for kul- 
turarvens skyld.»

Forsoning innen

OVERSKUELIG FREMTID? 
I et oppsiktsvekkende intervju 
sier kardinal Paul Shan Kuo-hsi, 
Taiwan, at innen overskuelig 
fremtid vil splittelsen innen den 
katolske kirke i Folkerepublikken 
Kina være overvunnet. Den poli
tiske situasjonen i Kina har endret 
seg i positiv retning under den 
nye ledelsen, samtidig er motset
ningene innen kirken blitt min
dre. Kardinalen mener at innen 
De olympiske leker i Kina i 2008 
vil den nåværende tilnærmings- 
prosess være over. Han ser heller 
ingen uløselige problemer når det 
gjelder diplomatiske forbindelser 
mellom Kina og Vatikanet og 
Kina. Full religionsfrihet kan man 
imidlertid ikke forvente at regje
ringen i Beijing vil innvilge.

slik

L
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Kritikk av EUs
ASYLPOLITIKK 

Fem ledende kristne organisasjo
ner, hvorav fire katolske, er kritis
ke til et forslag til EU-direktiv om 
asylsøkere: forslaget «gir ikke til
strekkelig beskyttelse for virkelige 
flyktninger», det «krenker asylsø- 
keres rett til å få sin sak bedømt ut 
fra de foreliggende fakta» og bør 
følgelig forbedres, mener Caritas 
Europa, Kirkenes Kommisjon for 
migranter i Europa, Sekretariatet 
for Kommisjonen for EUs bispekon- 
feranser, jesuit Refugee Service

AFTENPOSTEN

Den verdslige kristenhet 
«Religionsfrihet er lovfestet i 
Norge, men det er visst vanskelig 
for norske politikere å forstå hva 
det betyr, så lenge de indirekte er 
ledere av en statskirke. Da går det 
i ball for dem. Ja, også direkte 
leder de denne anakronismen, 
enten de er troende eller hednin- THETABLET/SIGNUM
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Vatikanet åpner dørene

FOR TRE KVINNER 
Den Internasjonale teologiske 
kommisjon (ITC), rådgivende 
organ for Troskongregasjonen, har 
fatt sine første kvinnelige med
lemmer: Barbara Fallersleben, 
dekanus ved teologisk fakultet i 
Fribourg, Sveits, og sr. Sara Butler, 
som underviser i dogmatisk teolo
gi ved erkebispedømmet New 
Yorks St. Joseph Seminar i 
Yonkers. ITC ble opprettet av 
pave Paul VI i 1969 som svar på 
kritikk om at Troskongregasjonen 
ikke lyttet nok til kirkens teologer. 
Noen mener ITC, pr. i dag 30 
medlemmer, fungerer etter pave 
Pauls intensjoner, andre ser den 
som håndplukket sandpåstrøer på 
Troskongregasjonens oppfatnin
ger. Den kjente teologen Karl 
Rahner mente det siste og trakk 
seg på 1970-tallet ut av ITC.

Paven har også utnevnt 
Harvard-juristen Mary Ann 
Glendon til president for Det 
pavelige råd for samfunnsviten
skaper. En ‘feministisk vri’ i 
Vatikanets personalpolitikk? «De 
ble ikke valgt fordi de er kvinner,» 
sier kardinal Georges Cottier, tid
ligere ITC-formann. Men: 
«Kvinner kan bidra med sin særli- 
ige sensitivitet i spørsmål der 
menn kanskje har et annet syn.» 
De tre er høyt kvalifisert, men vil 
de bringe nytenkning? Glendon, 
rangert blant USAs 50 toppjuris- 
ter, hører til den katolske høyresi
de; ledet Vatikanets delegasjon til 
FNs kvinnekonferanse i 1995, er 
en sterk talsmann for kvinners 
verdighet. Butler ses som konser
vativ; var tidligere for kvinnelige 
prester, men skiftet syn på 1970- 
tallet. Både Butler og Fallersleben 
har arbeidet med økumenikk, 
henholdvis i forhold til den angli
kanske og den ortodokse kirke.

NCR/THE TABLET

P.S. Idet bladert er ferdigredigert 
meldes det at kardinal Konig, 
Wiens tidligere erkebiskop, er 
død. Vi kommer tilbake til denne 
sentrale skikkelse i neste nr.

(Redaksjonsslutt 15.3)

Norges Katolske 
Kvinneforbund
MINNES AlMÉE WEDSET

som er 1 en minoritetssituasjon 1 
sitt land. Da hun måtte trekke seg 
på grunn av sykdom, var hun blitt 
valgt som leder av en arbeidsgrup
pene innenfor WUCWOs styre, 
«Women and Church”, og hennes 
hovedtanke i arbeidet i denne 
gruppen var å utvikle tankene om 
kvinners og menns partnerskap i 
Kirkens legmannsarbeid.

Det var gjennom Norges 
Katolske Kvinneforbund at jeg 
selv ble kjent med og samarbeidet 
med Aimée i mange år, og etter
fulgte henne både som NKKF- 
formann og i WUCWOs styre. 
Gjennom alle år beholdt hun sin 
levende interesse både for sine 
nære omgivelser og for hva som 
rørte seg rundt om i verden. Med 
hennes sterke meninger og evnen 
til å gi uttrykk for dem, var det 
helt til det siste vederkvegende å 
besøke Aimée og diskutere pro
blemer og synspunkter i vår katol
ske kvinneverden med henne.

Det er sikkert mange av 
NKKFs medlemmer rundt om i 
landet som har møtt og husker 
Aimée. Det var også en del av 
hennes tidligere venner fra kvin
neforbundet som var tilstede ved 
requiemmessen i St. Dominikus 
kirke 2. mars og tok avskjed med 
henne. Begravelsen og minne
stunden etterpå ble en lys og rik 
opplevelse, med hovedvekten på 
minnet om et raust, involvert og 
positivt menneske.

Vi lyser fred over Aimée 
Wedsets minne.

Aimée Wedset er død, 74 år gam
mel. En markant leder av Norge 
Katolske Kvinneforbund og styre
medlem i Verdensunionen av 
katolske kvinneorganisasjoner er 
gått bort.

Aimée Wedset ble NKKFs 
formann (det het da fremdeles 
formann!) i 1979, og hun virket i 
tre perioder, til 1988. I 1987 
kom hun med i styret for 
Verdensunionen av Katolske 
Kvinneorganisasjoner 
(WUCWO). Men etter at hun 
var blitt gjenvalgt til sin annen 
styreperiode i 1991, måtte hun 
midt i perioden gi opp dette ver
vet, da hun ble syk.

I Aimées tid som leder av 
Norges Katolske Kvinneforbund 
deltok forbundet aktivt i sam
funnsdebatten og utarbeidet 
høringsuttalelser til regjeringen, 
bl.a. om prenatal diagnostikk og 
om kunstig befruktning. På prin
sipielt etisk og kristent grunnlag 
kom NKKF med advarsler mot et 
nytteorientert syn på individets 
rett til liv og mot eksperimentelle 
sider ved genetisk manipulasjon. 
Dette er bare nevnt som eksem
pler på saker hvor Aimées sterke 
engasjement og rettferdighetssans 
kom til uttrykk. Hun var raskt 
frampå med å påtale alt hun opp
fattet som urettferdighet, og hun 
minnes ikke minst i WUCWO 
som talerør for katolske kvinner Rønnaug Aaberg Andresen

Konsert 15. mai 2004 kl. 18.30 1 St. Hallvard kirke, 
Enerhauggt. 4, Oslo

Program for avslutningen av St. Hallvardsdagen:
Annar Follesø (fiolin) og Wolfgang Plagge (klaver) spiller Brahms. 
I tillegg spiller Plagge Grieg og egne verker.
Lars Roar Langslet holder aktuelt foredrag.
Henny Moan leser fra Kristin Lavransdatter av Sigrid Undset. 
Danseinnslag (tamilsk). Lett servering med etniske tilsnitt’
Entré kr. 100,- inkl. servering. Inntekten går til arbeidet i St. 
Hallvard kirke.
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Hun bar det meste selv — og 
hun fikk meget å bære de siste 
årene. Et slag felte henne, men 
hun bet tennene sammen og kom 
seg langsomt igjen. Nye fall og 
smertefulle sykdommer kom til, 
men Aimée var ukuelig. Hun 
hadde den ufattelige viljestyrken, 
og i tillegg en boblende humor, 
en sans for å finne de store gleder 
i de små, og en bergfast tillit og

Minneord om 
Aimée Wedset -
UNDER REQUIEMMESSEN I 
St. Dominikus 2.3. 2004

Aimée var en tøff dame, modig og 
rakrygget, med en uoppslitelig 
energi. Hun var sogar mester i 
fektesporten. Og hun hadde ster
ke meninger og meningers mot, 
så det var ikke ufarlig å fekte med 
henne. tro.

Vi bør glede oss med henne 
over at hun fikk slippe flere 
lidelser nå og er tatt inn i lyset hos 
sin Frelser, som hun trodde så fast 
på. Der er hun for alltid Aimée, 
vår søster Amata, elsket også i de 
himmelske hærskarer.

Vi som var Aimées venner, 
står i stor takknemlighetsgjeld til 
henne, for alt hun var og gav. Vi 
vil bevare minnet om den unge, 
sterke, livsglade og rause Aimée, 
for det var slik hun var, og slik vil 
hun nå være for alltid, fristilt fra 
alle plager til evig liv hos Gud. Vi 
lyser fred over hennes minne.

Men det kunne sies om Aimée 
som Alexander Kielland sa om sin 
søster Kitty: Hun er like snill i 
midten som hun kan være skarp i 
kantene. Aimée hadde et uuttøm-

f
Å

melig forråd av hjertelag, omsorg 
og generøsitet. Og hun hadde tje- 
ner-sinnet overfor alle oppgaver
hun fikk.

Hun følte intenst for sitt 
arbeid i barnepsykiatrien. Når 
hun engasjerte seg, sparte hun seg 
aldri. Allerede i min grønne ung
dom her i St. Dominikus ble 
Aimée ansett som hørende til 
urkirken. Hun var jo ikke konver
titt som oss andre, men hadde 
vokst inn i det og følte at kirken 
var hennes annet hjem. Hun var 
aktiv i legmannsarbeidet og 
Katolsk Kvinneforbund, i Katolsk 
Studentlag og Nordisk katolsk 
høyskole. Hun sang i kirkekoret, 
hun var til tjeneste i stort og 
smått, og tok gjerne en tørn når 
det trengtes sterkere armer enn 
dem saktmodige munker kan 
ventes å ha.

Især var hun krumtapp i det 
sosiale liv for oss som vanket fast i 
St. Dominikus i Neuberggt. Vi er 
mange som husker med særlig 
fryd de livlige sammenkomstene 
hjemme hos Aimée etter mid- 
nattsmessen påskenatt. Det var 
åpent hus som raskt ble fylt, og 
selv hadde hun i dagevis bakt og 
stekt og pyntet til fest. Aimée ord
net også med lesningene under 
messen dengang, og sørget alltid 
for selv å fremføre den som inn
bød alle til å komme og glede seg 
over de fete retter: kom og et, 
kjøp uten penger og uten betaling 
vin og melk! Det ertet vi henne

alltid med, og Aimée elsket erting 
- vi sa at melk så vi ikke mye til, 
og betale måtte vi allikevel — men 
det vi samlet betalte, var sikkert 
bare en brøkdel av hva gildet kos
tet. Som alltid bar Aimée det 
meste selv. Det lå en gjenglans av 
påskelyset over Aimées generø
sitet.1 \

Lars Roar Langslet

Herre, skjenk meg humor
Gi meg en god fordøyelse, Herre, 
og noe å fordøye.
Gi meg kroppens helse,
og hjelp meg å ta godt vare på den.
Gi meg en hellig sjel, Herre, 
som har øye for alt som er vakkert og rent, 
og som ikke forskrekkes når den far se synd, 
men vet å rette opp det gale.
Gi meg en sjel som ikke vet å kjede seg, 
sukke eller klage.
Tillat meg ikke å bekymre meg for meget 
for det besværlige som heter meg selv.
Herre, skjenk meg humor,
så jeg kan gjøre noe ut av denne tilværelsen
og la andre fa glede av den. Amen

Thomas More (1478-1553)

:
1

I
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blikk på
tiden

En erkebiskop -
ELLER GJENSYN MED 
APARTHEID
Noen mennesker ruver mer enn 
andre - i kraft av evner og energi, 
fokus og utholdenhet, mot og 
klarsyn.. Den 13. februar i år døde 
en slik ‘ruver’: erkebiskop Denis 
Hurley av Durban. Det gikk visst 
norsk presse forbi. Eller gikk noen 
linjer oss forbi?. Hurley fortjener 
imidlertid adskillig mer enn et 
par linjer - i hvert fall i den lille 
katolske flik av norsk presse.

Som ung biskop av Durham - 
han var 31 år da han ble utnevnt i 
1947 °g kirkens yngste biskop på 
den tid - overtalte Denis Hurley 
sine hjemlige katolske bispekolle- 
ger til å brennmerke apartheid 
som et «inngrodd onde»; han roste 
katolske ordenssøstre som, i strid 
med sørafrikansk lov, lot svarte 
elever få plass ved skolene deres og 
greide å velte lovforslag som ville 
gjort fellesgudstjenester for svarte 
og hvite ulovlige! Man gnir seg i 
øynen i ettertid over at et slikt lov
forslag i det hele tatt kunne 
komme opp, men slik var det.

Denis var sønn av irske immi
granter, faren var fyrvokter, og 
Denis gikk på barneskole bl.a. på 
Robben Island - øya som senere 
ble kjent og beryktet som Nelson 
Mandelas tilholdssted i lange 
fengselsår - samt på en rekke 
andre utposter som farens jobb 
bragte familien til. Etter preste- 
vigsel i Roma i 1939 - med gli
trende eksamensresultater - steg 
han uvanlig raskt i gradene fra 
kapellan til biskop og til leder for

bispekonferansen. Samtidig var 
det afrikaanerdominerte National 
Party på vei mot makten i Sør 
Afrika: 11948 kom rasereformene. 
Hurley, som under studietiden i 
Roma hadde opplevd en rekke 
høyt begavede fargede studenter 
på nært hold og følgelig hadde 
måttet revidere den tradisjonelle

Hurleys hus ble gjentatte ganger 
angrepet med bensinbomber. 
Nylig ble det avslørt at han sto på 
listen over statens «mest ettersøk
te» fiender. Politiet fikk i oppdrag 
å bruke bakvaskelseskampanjer og 
skitne tricks for å fa has på Hurley 
- hans kirkelige rang gjorde 
direkte arrest litt kinkig. Og han 
visste å bruke sin rang når det 
trengtes. Ble sikkerhetspolitiet for 
nærgående, pleide han, å nevne 
sånn en passent på sin overvåkede 
telefon at joda, han hadde frem
deles kardinal Mindszentys ring 
på fingeren. Håpet var at noen 
mer velinformerte politifolk ville 
lukte lunten: fra revolusjonsåret 
1956 og helt frem til 1977 satt den 
ungarske kardinal Mindszenty i 
eksil i den amerikanske ambassa
den i Budapest som en stadig og 
ubehagelig påminnelse om kom
munistregimets nederdrektighet. 
Budskapet var klart: En Hurley i 
fengsel, kunne bli mer belastende 
enn en Hurley på frifot!

Han ble trukket for retten et 
par ganger, bl.a. etter at han 
hadde anklaget politiet i Namibia 
for å bruke tortur, men ble satt fri 
på grunn av bevisets stilling. Han 
møtte flere ganger i retten på 
andres vegne: fikk frikjent en 
fengslet motstander av Nasjona- 
listpartiet og forsvarte unge menn 
som av samvittighetsgrunner nek
tet å gjøre militærtjeneste. Som 
president for South African 
Institute of Race Relations, var han 
en utrettelig påtaler av menneske
rettighetsbrudd begått av politiet 
og hæren.

Erkebiskop Denis Hurley 
taler ved et anti-apartheid- 

mote i ip8p.

rasetenkning han var oppvokst 
med, fikk etterhvert sine kolleger 
med på protester mot apartheid
politikken. Ingen selvsagt ting 
den gang: Også katolske sogn 
hadde ofte én kirke for hvite kato
likker og én for svarte!

Biskopenes fremstøt - Hur
leys motstandere kalte ham «den 
kirkelige Che Guevarra»! - var lite 
populære hos myndighetene, og
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som hadde sitt hovedsete i 
Durban, og han fikk sine bispe- 
kolleger med på å støtte etable
ringen av den radikale avisen New 
Nation, talerør for den svartes 
demokratibevegelse.

Da ANC-lederne ble arrestert 
på 1980-tallet, var kirkens folk de 
eneste frie røster i Sør-Afrika., og 
bispekonferanseleder Hurley lot 
absolutt høre fra seg! Han fikk 
bl.a. opprettet en rettferdighet og 
fredskommisjon som utarbeidet 
«exposure programs», møter med 
virkeligheten beregnet på å åpne 
hvite middelklassemenneskers 
øyne for de grimme realitetene 
bak apartheid. Da aids-epidemien 
begynte å rase, var Hurley raskt 
ute med omsorgstiltak. Han stakk 
imidlertid aldri under stol at han 
ikke kunne forstå Vatikants mot
stand mot bruk av kondomer i 
kampen mot aids.

I 1992 gikk Hurley av som 
erkebiskop av Durban, men fort
satte som prest i domkirkemenig- 
heten i Durban inntil han for to 
år siden tok fatt på å skrive sine 
memoarer. «Erkebiskop Hurley 
trivdes ved sitt skrivebord - lyk
kelig opptatt med å forberede 
taler, utarbeide rapporter, svare på 
flommen av brev som strømmet 
til fra alle verdens kanter og - i 
den senere tid - skrive sine 
memoarer,» heter det bl.a. i noen 
minneord om Hurley i publika
sjonen Natal Witness. «Hans brev 
til venner og kjente var velformu
lerte, sjarmerende og vittige. Å 
løse kryssord var ikke Hurleys 
måte å slappe av på; heller da skis
sere et nytt prosjekt! Men alle 
skrivebordsanliggender ble raskt 
lagt til side når han følte at hans 
nærvær trengtes hos mennesker i 
nød eller var ønsket for å dele en 
gledestund. Han var alltid særde
les til stede i alt han gjorde, bidra 
med sin verdighet ved et utall 
anledninger, spredte mot og håp.»

Av de mange eksempler velger 
vi følgende: «Tidlig på 60-tallet 
skulle en gruppe av Meran-folket 
tvangsflyttes fra KwaZulu-Natal 
til et goldt og øde landområde

En av inspirasjonskildene til 
Hurleys brennende innsats for 
Sør Afrikas opprinnelige innbyg
gere var en anglikansk biskop fra 
1800-tallet, John Colenso Wil
liams, som i sin tid hadde talt 
zuluenes sak. For Hurley selv for
ble Zululand «hjemme» i alle år 
som prest og biskop. Han elsket 
«sitt» folk - det lå både rettferdig- 
hetstekning og kjærlighet bak 
hans 50 års innsats mot apartheid! 
Han vant folkets dype respekt: 
«Vi har mistet en konge,» sa en 
ordenssøster med zulubakgrunn 
da hun hørte at erkebiskop 
Hurley var død.

En annen stor inspirasjonskil
de var Det 2. Vatikankonsil. Det 
ble en riktig oppstiver - intellek
tuelt, spirituelt og pastoralt! 
Hurley var med allerede under 
forberedelsene og stilte altså med 
inside information under selve kir
kemøtet.

Konsilet ga ham ny energi og 
inspirasjon for arbeidet mot apar
theid, men det var ikke så lett å få 
andre kirkelige grupperinger med 
på en samordnet strategi. Hurley 
ledet bispekonferansen — for 
annen gang - fra 1981 til 1987 da 
apartheid var på sitt mest under- 
trykkende. «Likevel,» påpeker lan 
Linden, tidligere leder for 
Catholic Institute for International 
Relations i London, i The Tablet, 
«kunne han ikke en gang regne 
med aktiv og åpen støtte fra alle 
prestene i sitt eget bispedømme, 
og slett ikke fra Vatikanet - han 
ble, betegnende nok, aldri 
påskjønnet med en kardinals- 
hatt.»

kalt Limehill. Hurley, 
hadde gjort alt han kunne for 
hindre flyttingen, dro til Limehill 
den dagen folk ble tvunget til å 
dra for å være sammen med dem 
og vise sin støtte, og han kom til
bake ved flere anledninger for å 
lytte til deres problemer. Han 
drog også til kirkegården i 
Limehill, skrev opp navn og alder 
på alle barna som var blitt begra
vet der siden tvangsflyttingen, og 
han sørget for at listene ble 
offentliggjort. Regjeringen var 
rasende... Den 13. februar i år lot 
Hurley memoarer være memoarer 
og bega seg til Fatima Kloster
skole, som hadde insistert på at 
han måtte komme til skolens 50- 
årsmarkering:: Skolen var jo blitt 
innviet og vigslet av ham i 1954. 
Hurley feiret messe sammen med 
sin etterfølger på Durbans erke- 
bispesete, kardinal Wilfrid Napier 
- etterpå var det tid for te og hyg
gelig samvær.»

På veien ut til skolen hadde 
Hurley snakket om sitt besøk 
nylig hos Sant’ Egidio-fellesskapet 
i Roma - nå på hjemveien «satt 
han og så ut av vinduet og snak
ket om vakre blomstene og trærne 
de passerte. ‘Hvor vidunderlig 
Guds skaperverk er,’ sa han. Så 
ble det stille, og noen minutter 
senere døde han. Et liv og en tje
neste av uvanlige dimensjoner var 
ført til ende,» fastslår Natal 
Witness.

Det hører med til bildet at 
denne mangslungne mann også 
skrev leserbrev til London-avisen 
The Times om de mer intrikate 
sider ved cricket-sporten, og at 
han skrev salmer. Hans siste 
salme, skrevet tre uker før han 
døde, ble sunget for første gang 
ved hans begravelse. Flere høyt- 
hengende æresbevisninger ble 
ham til del: Han var æreskansler 
ved Natal-universitetet i Durban, 
medlem av Legion d’Honneur og 
fikk fortjenstmedalje av først klas
se av Nelson Mandela.

Men kardinal ble erkebiskop 
Hurley, som nevnt, aldri.

lengesom
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Men Hurley gjorde ufortrø

dent alt han maktet fra sin plass i 
Durban: Fikk sitt erkebispedøm- 
me med i det lokale Kirkeråd, 
startet et kateketisk senter, 
Khaniysa, og et økumenisk senter 
for sosial innsats, Diakonia. Han 
var en av lederne for IDASA, 
Institute for Democracy in South 
Africa, i dag en av landets ledende 
nasjonale institusjoner. Han var 
begeistret støttespiller for organi
sasjonen Young Christian Workers, \Observatoria
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IIDMSEOC OMSORG 
VEOUVFn-SIJJTT Sr. Anne Bente Hadland, o.p'. og Magdalene Thomassen (red.): 

”Lidelse og omsorg ved livets slutt” En debattbok om eutanasi. 
- Boken belyser eutanasidebatten gjennom en rekke foredrag.
Flere av disse ble holdt på et seminar om hyrdebrevet 
”Omsorg for livet”
St. Olav Forlag. Ib., kr. 240,-

Ir!rGrigorij Krogh: 
”Tankar om ikonen” 

- En god veiviser inn i ikonenes verden.
Artos. Ib., kr. 225
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TAN KAR OM 

IKONENAmerican Angels
Songs of Hope, Redemption & Glory
m/Anonymous 4 
- Inneholder sakral musikk fra 18. og 19. århundre, 
og noen av de beste gospelsangene.

MERK VÅRE NYE ÅPNINGSTIDER:
mandag - fredag: 10-17 

torsdag: 10-19
NB! Lørdager stengt fram til november.
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Du planterade tio tulpanloker 

Fem fick blommor 

Glåds du åt dissa fem 

eller forargas du over de andra?

I

Gunnel Vallquist 
i samlingen Steg på vågen, 
Bonniers 1983
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